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Obecné zastupite¾stvo sa od 16. 5. 2017 do 22. 11. 2017 zišlo štyri-
krát a prijalo nasledovné uznesenia:

154-2017/Z - OZ schva¾uje doplnený program rokovania OZ v bode 8. 
Rôzne a) Súpis psov v obci;
b) Návrh na majetkoprávne vyrovnanie a berie na vedomie overovate¾ov 
zápisnice Ing. Milana Ïuriša a Žanetu Potoèkovú;
155-2017/Z - OZ berie na vedomie kontrolu uznesení prijatých na 16. 
zasadnutí OZ konaného dòa 29. 3. 2017
156-2017/Z - OZ schva¾uje výsledky inventarizácie majetku obce Kálnica a 
schva¾uje návrhy na vyradenie majetku obce Kálnica;
157-2017/Z - OZ berie na vedomie „Správu o hospodárení v obecných 
lesoch v r.2015 - 2016“;
158-2017/Z - OZ berie na vedomie „Správu o vykonanej kontrole“, ukladá 
riadite¾ke ZŠ s MŠ v Kálnici Mgr. Roháèkovej
1. dodržiavaś odporúèania uvedené v správe hl.kontrolórky v bodoch 1 až 7;
2. zdokladovaś a vysvetliś náklady na mzdy za rok 2016 vo výške 12 340,95 
€ oproti rozpoètovaným 7500 €;
3. so zverenými finanènými prostriedkami nakladaś pod¾a platnej legislatívy;
4. v ïalšom období vyvarovaś sa nedostakov zistených poèas kontroly;
159-2017/Z - OZ berie na vedomie „Informatívnu správu“ o vývoji dlhu 
obce za rok 2016
160-2017/Z - OZ neprijíma „Návrh na majetkoprávne vysporiadanie 
pozemku - odpredaj“ parcely è.3695 v obci Kálnica za navrhovanú cenu 
5 €/m2 a konštatuje, že zriadené vecné bremeno je v súlade s platnou 
legislatívou; 
161-2017/Z - OZ schva¾uje doplnený program rokovania OZ v bode 8. 
Rôzne:b) dodávka pitnej vody do obce,
c) žiadosś Mgr. Jána Kucharovièa o vydanie Povolenky na lov zveri v po¾ov-
nom revíri PS Ostré Vrchy Kálnica a žiadosś o rešpektovanie práv èlena PS 
Ostré Vrchy Kálnica a schva¾uje za overovate¾ov zápisnice Janku Bagovú 
a Dašu Kmeśovú;
162-2017/Z - OZ berie na vedomie kontrolu uznesení prijatých na 17. 
zasadnutí OcZ konaného dòa 18. 5. 2017
163-2017/Z - OZ berie na vedomie stanovisko hlavnej kontrolórky k Záve-
reènému úètu obce Kálnica za rok 2016;
164-2017/Z - OZ schva¾uje Závereèný úèet obce Kálnica a rozpoètové 
hospodárenie za rok 2016 bez výhrad;
165-2017/Z - OZ berie na vedomie správu nezávislého audítora z auditu 
úètovnej závierky k 31. decembru 2016;
166-2017/Z - OZ schva¾uje Návrh plánu kontrolnej èinnosti hlavnej kontro-
lórky na II. polrok 2017;
167-2017/Z - OZ schva¾uje Návrh plánu kontrolnej èinnosti hlavnej kontro-
lórky na II. polrok 2017;
168-2017/Z - OZ schva¾uje zmenený a doplnený program rokovania OZ a 
schva¾uje za overovate¾ov zápisnice Mgr. Jaroslavu Durcovú a Annu Krch-
navú;
169-2017/Z - OZ berie na vedomie kontrolu uznesení prijatých na 18. 
zasadnutí OZ, konaného dòa 21. 6. 2017;
170-2017/Z - OZ schva¾uje dotáciu z obce na mzdu uèite¾ky MŠ vo výške 
980 € mesaène po dobu štyroch mesiacov;
171-2017/Z - OZ schva¾uje zakúpenie filtraèného zariadenia na filtráciu 
vody v sume 11 364 € s DPH;
172-2017/Z - OZ schva¾uje zakúpenie filtraèného zariadenia na filtráciu 
vody v sume 11 364 € s DPH;
173-2017/Z - OZ schva¾uje presunutie VZN o doèasnom obmedzení, ale-
bo o zákaze užívania pitnej vody 
v èase jej nedostatku a o spôsobe náhradného zásobovania pitnou vodou 
Kálnica na ïalšie rokovanie OZ, aby do jeho textu mohli byś zapracované 
písomné pripomienky poslancov OZ;
174-2017/Z - OZ schva¾uje zakúpenie klimatizaènej jednotky do kancelárie 
pracovníèok obecného úradu v sume 1 199,52 € s DPH; 
175-2017/Z - OZ schva¾uje podaś žiadosś o dotáciu na rekonštrukciu 
požiarnej zbrojnice vo výške 30 000 € a spoluúèasś obce 5% z celkovej 
sumy;
176-2017/Z - OZ poveruje starostu obce, vyžiadaś ešte dve finanèné ponu-
ky na rekonštrukciu osvetlenia prísalia KD;
177-2017/Z - OZ schva¾uje zvolaś verejné zhromaždenie obèanov obce 

Kálnica do kultúrneho domu dòa 7. 9. 2017 o 18 hod;                              
178-2017/Z - OZ schva¾uje rozpoètové opatrenie è. 1/2017;
179-2017/Z - OZ  schva¾uje zmenený a doplnený program rokovania OZ a 
schva¾uje za overovate¾ov zápisnice MUDr. Lenku Benákovú a RNDr. Ingrid 
Ševèíkovú;
180-2017/Z - OZ berie na vedomie kontrolu uznesení prijatých na 19. 
zasadnutí OZ, konaného dòa 23. 8. 2017;
181-2017/Z - OZ schva¾uje:
- predloženie ŽoNFP za úèelom realizácie projektu „Kanalizácia - Kálnica 
realizovaného v rámci výzvy IROP - P04- SC421-2017-19“, ktorého ciele 
sú v súlade s platným územným plánom obce a platným programom roz-
voja obce;
- zabezpeèenie realizácie projektu v súlade s podmienkami poskytnutia 
pomoci;
- zabezpeèenie finanèných prostriedkov na spolufinancovanie realizované-
ho projektu vo výške 150 627,17 €;
- zabezpeèovanie financovania prípadných neoprávnených výdavkov z roz-
poètu obce;
182-2017/Z - OZ berie na vedomie správu pani riadite¾ky za školský rok 
2016 -2017 a odporúèa z ekonomických dôvodov pani riadite¾ke v spolu-
práci so starostom pripraviś poskytovanie stravy pre celú ZŠ s MŠ formou 
jej  dovozu z inej vývarovne od 1.9.2018;
183-2017/Z - OZ berie na vedomie správu hlavnej kontrolórky a schva¾uje 
v zmysle zákona è. 583/2004 Z.z. § 14 ods. 2a), že rozpoètové opatre-
nia na presun rozpoètovaných prostriedkov v rámci schváleného rozpoètu, 
prièom sa nemenia celkové príjmy a celkové výdavky, schva¾uje starosta 
obce;
184-2017/Z - OZ schva¾uje VZN o doèasnom obmedzení alebo o zákaze 
užívania pitnej vody v èase jej nedostatku a o spôsobe náhradného záso-
bovania pitnou vodou obce Kálnica;                              
185-2017/Z - OZ schva¾uje usporiadanie 2. roèníka Behu oslobodenia 
obce;
186-2017/Z - OZ neschva¾uje rekonštrukciu osvetlenia v prísalí kultúrneho 
domu;
187-2017/Z - OZ schva¾uje poskytnutie finanèných prostriedkov vo výške 
892 € a 1784 € pre ZŠ s MŠ na vyplatenie odmien;
188-2017/Z - OZ ruší uznesenie è. 2-2014/Z zo dòa 15. 12. 2014 o pove-
rení poslankyne RNDr. Ingrid Ševèíkovej zvolávaś a viesś zasadnutia OZ 
v neprítomnosti starostu a poveruje poslanca Milana Borcovana zvolávaním 
a vedením zasadnutí obecného zastupite¾stva v prípadoch pod¾a § 12 ods. 
2 prvá veta, ods. 3 tretia veta, ods. 5 tretia veta a ods. 6 tretia veta zákona 
è. 369/1990 Zb. o obecnom zriadení v znení neskorších predpisov. Záro-
veò starosta ustanovuje Milana Borcovana za zástupcu starostu;
189-2017/Z - OZ schva¾uje demontáž vodomerov a uzavretie dlhodobo 
nepoužívaných vodovodných prípojok a ukladá obecnému úradu neoklad-
ne informovaś majite¾a prípojky o jej uzavretí;
190-2017/Z - OZ schva¾uje rozpoètové opatrenie è. 2/2017.

  RNDr. Ingrid Ševèíková, poslankyòa OZ
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K VIANOCIAM...
Nech tichá hudba veselosti vám poèas celých Vianoc znie, 

Nech ten rok nastávajúci vám pokoj, lásku a šśastie prinesie. 

Nádherné chvíle prežité v kruhu rodiny poèas blížiacich sa najväèších
sviatkov roka - Vianoc - a v Novom roku 2018 pevné zdravie, pohodu
a spokojnosś, aby ste vždy našli správne a dobré rozhodnutia v každej
životnej situácii, želá všetkým obyvate¾om a èitate¾om Kálnických ozvien.

Starosta obce  Ing. Ján Krchnavý     
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 K základnej obèianskej vybavenosti v našej 
obci chýba už len odkanalizovanie všetkých jej 
èastí. Ale nie preto, že by sme snáï o jej vybu-
dovanie nemali záujem. Jedná sa o investiènú 
akciu ve¾kého rozsahu, ktorú obec bez využitia 
dotácie z cudzích zdrojov nedokáže zrealizovaś.
 Kompletná projektová dokumentácia kana-
lizaèného systému v obci Kálnica, vèítane 
èistièky odpadových vôd (ÈOV), bola prvýkrát 
spracovaná ešte koncom osemdesiatych rokov 
minulého storoèia. Finanèné prostriedky na jej 
realizáciu sa vtedy nepodarilo zabezpeèiś.
 Druhý projekt kanalizácie, ktorý sme 
nechali vypracovaś v roku 2008, uvažoval 
s napojením sa na kanalizáciu obce Koèov-
ce a s likvidáciou splaškových vôd na ÈOV 
v Hrádku. Na základe tejto druhej dokumentá-
cie sme dostali vodoprávne povolenie na vybu-
dovanie kanalizácie. Nedoriešené zostávalo 
stále financovanie, preto sme jeho platnosś 
viackrát v dvojroèných intervaloch predlžo-
vali. Po celý èas sme sledovali vyhlasovanie 

výziev pre podávanie žiadostí na poskytnu-
tie dotácie, do ktorej by sme sa mohli zapojiś 
a uchádzaś sa o finanèné krytie projektu.
 Vhodná príležitosś sa naskytla v lete tohto 
roka, keï bola vyhlásená výzva v rámci „Inte-
grovaného regionálneho operaèného pro-
gramu“ (IROP), prostredníctvom ktorej môžu 
obce od 1000 do 2000 obyvate¾ov žiadaś 
o nenávratný finanèný príspevok (NFP) pre 
vybudovanie kanalizaènej siete a ÈOV. Spolu-
úèasś obce je v tomto prípade 5 % z celkových 
nákladov na projekt. Na základe schválenia 
zámeru na vybudovanie kanalizácie obecným 
zastupite¾stvom sme spracovali žiadosś o NFP 
v predpísanej forme, doplnili ju o požadované 
prílohy a odovzdali v stanovenom termíne do 
26. 10. 2017.
 V prípade schválenia našej žiadosti by 
práce spojené s budovaním kanalizácie mohli 
zaèaś v jarných mesiacoch 2018 a predpoklad 
ich ukonèenia je do konca roka 2019. Bude 
to ve¾mi nároèná akcia na finanèné zabezpe-

èenie - aktualizovaný rozpoèet je v celkovej 
výške 3,012 mil. Eur, z toho spoluúèasś obce 
150.627,17 Eur. Ve¾ké požiadavky budú kla-
dené taktiež na organizáciu prác, pretože hlav-
ný kanalizaèný zberaè bude uložený pod hlav-
nou cestou a miestnymi komunikáciami v obci, 
èoho dôsledkom budú rozkopávky v celej 
obci.
 Potrebná bude aj trpezlivosś a toleran-
cia všetkých obyvate¾ov obce k zhoršeným 
dopravným podmienkam, ako i k vyššej miere 
zneèistenia v priebehu výstavby. Dovolím si 
však vysloviś presvedèenie, že kanalizácia je 
pre obec ve¾mi potrebná a užitoèná. Prinesie 
pre obèanov mnoho pozitív. Predovšetkým  sa 
zjednoduší spôsob likvidácie splaškových vôd 
a zníži výška nákladov oproti súèasnému stavu 
- vývozu fekálnym autom. Zníži sa riziko zne-
èistenia podzemných ako i povrchových vôd, 
ktoré ovplyvòuje tiež širšie okolie obce a zlepší 
sa aj kvalita a ochrana životného prostredia.

  Ing. Ján Krchnavý, starosta
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 Kedy bude v Kálnici kanalizácia?

Národný projekt Dátové centrum obcí a miest (DCOM) by mal
prinášaś obecným a mestským úradom a ich pracovníkom, rovna-
ko aj obèanom, zjednodušenie vybavovania a spracovania úradných 
záležitostí. Znamená to, že doterajšia administratívna záśaž pracovníkov 
obecných a mestských úradov sa má výrazne znížiś. Ale, žia¾, realita je 
úplne iná.

Našej obci, ako jedinej na okolí, v októbri 2016 zmigrovali do sys-
tému DCOM dane z nehnute¾ností a poplatok za odpad, èomu sme sa
bránili. Odôvodnili to tým, že bude povinná elektronizácia miest a obcí. 
Táto je už povinná, ale stále, pod¾a našich informácií, nie sú zmigrované 
všetky mestá a obce. Systém nefunguje tak, ako má, je tam ve¾a nedo-
statkov, na ktoré neustále upozoròujeme a ve¾mi dlho tímu DCOM trvá, 
až nieèo odstránia. Zrejme preto nie sú ešte zmigrované všetky mestá a 

obce. Teraz èakáme už skoro rok na to, aby bolo možné v systéme tlaèiś 
obálky s doruèenkou a poštové poukážky, žia¾, zatia¾ bez výsledku. Tak 
sme si museli poradiś iným spôsobom, èo znamenalo opäś predåženie 
práce. Ak máme vytvoriś rozhodnutie na daò z nehnute¾ností alebo roz-
hodnutie na poplatok za odpad, musíme urobiś ve¾a úkonov, až vystaví-
me finálne rozhodnutie. To znamená, že to, èo sme urobili v predošlom
systéme za 10 minút, tak teraz na tom pracujeme asi pol hodinu, a keï  
je obmedzený prístup na internet aj dlhšie. 

Tento systém je  stále vo vývoji a možno bude trvaś ešte roky, až 
bude pracovaś tak, ako má. Nám to zatia¾ prácu neu¾ahèilo, ale skom-
plikovalo. Kto vie, možno raz, keï to bude fungovaś, budeme si chváliś.
Ale zatia¾ teória je iná ako prax.   Ing. Ján Krchnavý, starosta

Národný projekt Dátové centrum obcí a miest (DCOM)

 Keï v lete v roku 2016 silná búrka rozrušila povrch cesty v miestnej 
èasti Popolka, prívaly vody zobrali asfaltovú povrchovú vrstvu, splavili ju 
do priekop a na hlavnú cestu v strede obce, hovorili tam žijúci obèania, 
že majú miesto cesty „tankodrom“. Vzniknutou situáciou sa zaoberalo 
obecné zastupite¾stvo na svojom najbližšom zasadnutí. Situácia bola 
naozaj zlá. Takmer 50 % asfaltového povrchu zmizlo, na ceste ostali 
výmoly, jamy a hrby z naplavenej asfaltovej drte. Bolo prijaté rozhodnu-
tie, že cestu je potrebné v jarných mesiacoch zrekonštruovaś.
 V zimných mesiacoch prebehlo výberové konanie, v ktorom bol 
vybraný najvhodnejší dodávate¾. Zaèiatkom leta za slneèného teplého 
poèasia zaèali rekonštrukèné práce. Súèasśou dodávky bola aj oprava 
vydláždenej priekopy, profil ktorej bol na viacerých miestach zborený 
s nedostatoèným prietoèným profilom. Takisto bolo potrebné vyrovnaś 
plochu vozovky a vyspádovaś ju do obnovenej priekopy. Zároveò boli 
lokalizované všetky poklopy ventilov obecného vodovodu a nastavené 
do výšky budúceho povrchu obnovenej komunikácie. Po zrealizovaní 
týchto prípravných prác sa mohla zaèaś samotná rekonštrukcia povrchu 
vozovky. Za pomoci finišéra boli v priebehu nieko¾kých dní položené 
vrstvy asfaltového koberca miestnej komunikácie v celkovej dåžke 180 
m. Súèasne bola vozovka rozšírená na celú plochu od odvodòovacieho 
kanála až po zelený pás na druhej strane. Klasickou technológiou opráv 
výtlkov boli vyrovnané aj jamy a výmoly na ceste k posledným rodinným 
domom na kopci, kde sa finišér z dôvodu stiesnených rozmerových 
pomerov nedostal.

 Náklady na všetky práce súvisiace s rekonštrukciou cesty v Popol-
ke boli uhrádzané z rozpoètu obce v celkovej výške 21 609,50 Eura 
s DPH. Som presvedèený, že obnovená cesta bude dlhé roky slúžiś 
k spokojnosti nielen obèanom miestnej èasti, ale i celej obce. 

  Ing. Ján Kchnavý, starosta

Nová cesta do Popolky

Foto: Ing. J. Krchnavý
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 Ako každý rok, aj koncom tohtoroèného leta sme si zaspomínali na 
udalosti z pred 73 rokov - na vyhlásenie Slovenského národného povstania 
29. augusta roku 1994, jeho priebeh a predovšetkým význam pre Slová-
kov ako slobodný, samostatný národ.   
 Spomienková slávnosś sa konala, ako sa stalo už tradíciou, v záhrade 
pred Klubom dôchodcov. Po privítaní prítomných sa program zaèal bás-
òou s povstaleckou tematikou, ktorú s pietou a ve¾mi citlivo predniesla pani 
Ružena Bandurová. S príhovorom vystúpil pán Štefan Jurík, predseda Zvä-
zu protifašistických bojovníkov v obci. Vyzdvihol masový a ¾udový charakter 
SNP, ktoré bolo programovaným a organizovaným vystúpením Slovákov, 
pretože vyrástlo z domácich pomerov. Množstvo obetí našich ¾udí v bojoch 
svetovej vojny nás stále zaväzuje nezabúdaś, ctiś si ich pamiatku a pripomí-
naś si hrdinstvo vojakov, partizánov a obyèajných ¾udí.
 Do programu vstupovali èlenovia speváckeho súboru Šípkari s parti-
zánskymi i vojenskými piesòami, medzi ktorými nechýbala ani rumunská 
Drum-bum.
 Po skonèení krátkeho programu p. Jurík zapálil pripravenú partizánsku 
vatru a stretnutie pokraèovalo spomínaním, rozhovormi i peknými kálnický-
mi pesnièkami v sprievode nášho harmonikára Igora Jelínka. 

Ing. Ján Krchnavý, starosta

SNP - významná udalosś v dejinách

 Blížiaci sa budúci rok 2018 je mimoriadne 
významný. Pripomenieme si v òom 100. výroèie 
ukonèenia nielen 1. svetovej vojny, ale i vzniku 
Èesko-Slovenskej republiky. Udalostí, ktoré sa 
nezmazate¾ne zapísali do života ¾udstva, slo-
venského národa i našej obce. Zvlášś mladej 
generácii je potrebné pripomenúś toto obdobie 
i udalosti k tomuto obdobiu prislúchajúce, ktoré 
z uèebníc dejepisu pomaly sa vytrácajú. 
 Ako je všeobecne známe, zámienkou pre 
vyhlásenie vojny Rakúsko-Uhorska proti Srbsku 
bol atentát na následníka rakúsko-uhorského 
trónu arcivojvodu Františka Ferdinanda ï Este 
v Sarajeve. Udalosś, ktorá rozpútala dovtedy 
najväèší vojnový konflikt v dejinách ¾udstva. Kon-
flikt, ktorého sa zúèastnilo viac ako 70 národov a 
dotkol sa viac než 800 miliónov ¾udí, ktorí pred-
stavovali takmer polovicu vtedajšej populácie 
sveta. Preto táto vojna dostala prívlastok svetová 
a trvala od 28. júla 1914 do 11. novembra 1918. 
Následky v podobe materiálnych škôd i straty 
na životoch boli hrozné. Zmobilizovaných bolo 
vyše 60 miliónov vojakov, z ktorých 9,6 milióna 
zahynulo a vyše 20 miliónov prevažne mladých 
¾udí bolo zranených. K tomu môžeme pripoèítaś 
i 7 miliónov zahynutých civilistov. Je známe, že 
na Slovensku bolo zmobilizovaných do rakúsko-
uhorskej armády 400 až 450 tisíc Slovákov, z 
ktorých zahynulo takmer 70 tisíc na frontoch a 
ïalších 62 tisíc bolo zranených. V tejto súvislosti 
je potrebné spomenúś, že i z Kálnice padlo 31 
vojakov na fronte, ktorých mená postupom èasu 
už upadli do zabudnutia a tradovali sa len ústnym 
podaním u pozostalých. Hovorilo sa, že z dedín 
okolia Nového Mesta nad Váhom to bol najvyšší 
poèet. Na mnohých miestach pamiatku padlých 
pripomínajú aspoò pomníky s ich menami, èo v 
našej obci chýba. Chýbajú tiež mená niektorých 
padlých poèas 2. svetovej vojny. Z piety k nim i k 
histórii obce, mali by sme maś snahu to napraviś. 
Snahu prejavil Miestny odbor Matice slovenskej 
v Kálnici,  ktorý by pripravil návrh a v spolupráci 
s Obcou Kálnica pokúsil by sa  takýto pamätník 
zrealizovaś. V prípade všeobecnej podpory tejto 
myšlienke, tento umiestniś do miestneho parku 
J. M. Hurbana, a tak dotvoriś i toto pietne miesto 
obce. Jeho odhalenie bolo by vhodné na symbo-

lický dátum 11. 11. o 11.00 hod, kedy si celý svet
pripomína ukonèenie 1. svetovej vojny a zaèiatok 
platnosti prímeria, dohodnutého ve¾mocami v 
Campiegne vo Francúzku v roku 1918. Èervené
maky,  ktoré si v tento deò pripínajú významné
osobnosti sveta na spomienkových stretnutiach,
pripomínajú túto významnú udalosś.   

A v tomto vojnovom období, už v roku 1914,
silneli snahy hlavne zahranièných Slovákov žij-
úcich v USA o vytvorenie samostatného štátu v 
rámci vtedajšieho Rakúsko-Uhorska. Je treba
zdôrazniś, že už v predvojnovom období na Slo-
vensku, ktoré v tej dobe bolo plne v podruèí Uhor-
ska, sa vyžadovala maïarèina a všetky národné
aktivity i používanie slovenèiny boli tvrdo potie-
rané. Pocítili to i ochotníci z Kálnice pri uvedení 
hry Svedomie v r. 1906. Prostredníctvom Slo-
venskej ligy v Amerike sa organizovali zbierky na
oslobodenie Slovenska. Zaujímavosśou pre nás
Kálnièanov je Pamätný list k tejto zbierke, daný 
Pavlovi Filipovi, ktorý je zachovaný a zarámovaný 
v Slovenskej izbe u Blaženky Filipovej, Kálnica
21 (na obrázku). Vznik nového štátu nebol jed-
noduchý a umožnil ho záujem víśazných mocnos-
tí na rozdelení porazeného Rakúsko-Uhorska a
Nemecka. K tomu napomohla i pomoc zahraniè-
ných spolkov, ktoré sa za vytvorenie nového štá-
tu postavili. S myšlienkou vytvorenia spoloèného
štátu Èechov a Slovákov na základe federatívne-
ho usporiadania s úplnou národnou autonómiou
prišiel T. G. Masaryk v r. 1915, èo bolo vyjad-
rené v tzv. Clevelandskej dohode. Ve¾kú
pomoc v snahe vytvoriś spoloèný štát
vykonal, a èo bolo neskoršie zaznávané
a nedocenené, vedec a generál Milan 
Rastislav Štefánik, ktorý sprostredko-
val a uviedol i T. G. Masaryka medzi
vtedajšie diplomatické kruhy v Europe.
Neskoršie sa od návrhu federatívneho 
usporiadania budúceho štátu upustilo a
v uzatvorenej tzv. Pittsburskej dohode z
roku 1918 sa poèítalo už len s autonó-
miou Slovenska. Následne T.G. Masa-
ryk 30. októbra 1918 vo Washingtone
uverejnil nezávislosś Èesko-Slovenska, 
známu ako Washingtonská deklarácia. K 
spoloènému Èesko-Slovenskému samo-

statnému štátu sa po Ženevských rokovaniach 
pripojila i vytvorená Slovenská národná rada tzv. 
Deklaráciou slovenského národa dòa 30. októb-
ra 1918 v Martine. Touto historickou udalosśou 
slovenský národ sa vymanil z podruèia maïar-
skej  národnej nadvlády a po rozdelení Rakúsko-
Uhorska zaèal v rámci vzniknutého Èeskoslo-
venska písaś svoju novovekú svojbytnú históriu.

Žia¾, v nasledovnom období Pittsburská 
dohoda nebola dodržaná, o svojbytnosś a rovno-
právnosś nielen v národnostnej otázke a posta-
vení slovenského národa v spoloènom štáte 
bolo treba bojovaś. Zvýhodòovanie Èeskej èasti, 
snaha o vytváranie èeskoslovenského národa a 
zaznávanie slovenského národa a jeho oprávne-
ných nárokov prakticky od vzniku Èesko-Sloven-
ska vyústilo do rozdelenia štátu a vzniku dvoch 
samostatných svojbytných republík v súèasnos-
ti. Nastúpená cesta by mala byś perspektívnou 
cestou vzájomnej tolerancie a pomoci medzi 
dvomi bratskými slovanskými národmi.

Všeobecne môžeme toto historické obdobie 
budovania a spolunažívania našich národov v 
spoloènej ÈSR hodnotiś ako úspešné rozvojové 
obdobie, ktorého základy boli položené práve 
poèas  obdobia 1. svetovej vojny. A preto i navr-
hovaný pamätník v miestnom parku by mal pripo-
mínaś toto zložité obdobie vzniku i trvania našej 
spoloènej štátnosti.

Ing. Miroslav Borcovan
Zdroj: Wikipedia, Prvá svetová vojna

Nezabudnime a pripomínajme si



 Po hektických horúcich letných mesiacoch, 
ktoré nás poznaèili doposia¾ nepoznaným problé-
mom v našej obci, problémom kvality i dostatku 
pitnej vody, situácia sa sèasti už upokojila. Aj keï 
nie sme so súèasným stavom spokojní, nako¾ko na 
viacerých prípojkách ešte teèie kalná voda. Ovplyv-
òuje to viacero èinite¾ov, z ktorých èasś ešte nepo-
známe. Súvisí to zrejme i s množstvom odobranej 
vody a vekom prípojky, ktorá sa používaním èasom 
postupne èistí. Nielenže sa znížila spotreba pitnej 
vody na súèasnú dennú spotrebu cca 125 m?, 
oproti dvojnásobku, t.j. 250 m2 v máji a na zaèiat-
ku letného obdobia, ale došlo k zmenšeniu stupòa 
zákalu na jednotlivých prípojkách u obèanov.
 Potvrdzuje sa, že zmena zloženia vody nasta-
la v dôsledku zníženia, až úplného výpadku, vod-
ného zdroja Klokoèovka i zníženia výdatnosti zo 
zdroja Stoky. Táto zmena zapríèinila rozpúšśanie 
doterajších dlhoroèných usadenín v potrubiach 
i armatúrach, a hlavne na prípojkách, èo spôsobi-
lo i zakalenie vody. Zakalenie je rôznej intenzity, 
v závislosti na množstve usadenín na jednotlivých 
prípojkách a mieste odberu. Zaujímavá bola tá 
skutoènosś, že na hlavnom vodovodnom rade, 
ktorý je z plastových rúr, bola voda relatívne èistá. 
Nasvedèuje tomu i tá skutoènosś, že na nových 
plastových prípojkách zakalenie bolo menšie, 
alebo takmer nepostrehnute¾né. Zakaleniu napo-
mohlo v negatívnom zmysle i odpúšśanie vody z 
hydrantov vodovodnej siete, v snahe odpustiś kalnú 
vodu a usadeniny v nej. Z uvedeného je zrejmé, že 
sa postupne znižoval podiel zásaditej vody z Klo-
koèovky a zvyšovalo sa zastúpenie kyslejšej vody 
zo Stokov. Je potrebné zdôrazniś, že od polovice 
septembra 2017 až doposia¾ nám z vodného zdroja 
Klokoèovka do vodovodného systému už neteèie 
niè a situácia sa ešte zhoršila. I napriek cca 120 
mm zrážok poèas septembra až doposia¾, hladina 
v nej poklesla o ïalších 10 cm a je už cca 40 cm 
pod odbernou rúrou. Dôležité je, že v tomto obdo-
bí i vplyvom zníženého odberu a odstránenia via-
cerých závažných porúch je vody relatívne dosś. V 
budúcom roku, ak by Klokoèovka neobnovila svoju 
výdatnosś a odber vody by sa primerane zvýšil, keby 
sme nenašli riešenie, mohla by sa kritická situácia 
zopakovaś.                                                 Riešenie 
problému nie je jednoduché, ani jednoznaèné a má 
svoje vážne úskalia i pochybnosti.
 Na verejnom zhromaždení 7. 9. 2017 sme boli 
presvedèení, že nainštalovaním filtraèného zaria-
denia do èerpacej stanice, ktoré obsahuje špeci-
álnu náplò Katex, cez ktorú voda bude pretekaś, 
problém so zákalom sa vyrieši. Riešenie rýchle a 
technicky po dodaní zariadenia i okamžite reali-
zovate¾né. Po finanènej stránke, cca 11.000 Eur, 

síce pomerne nároèné, ale vzh¾adom k dôležitosti 
zabezpeèenia kvalitnej vody bez zákalu bolo zastu-
pite¾stvom urýchlene odsúhlasené. Do dnešného 
dòa sme ho ale nedokázali zrealizovaś. Možno si 
mnohí z vás položia oprávnenú otázku, preèo sa 
tak neurobilo, keï to bolo odsúhlasené. Dôvodov 
je nieko¾ko. Hlavná príèina doterajšej neinštalácie 
bola v tom, že zariadenie je zahraniènej výroby a 
pre jeho použitie na Slovensku nebolo certifiko-
vané Hlavným hygienikom SR a doposia¾ ani na 
Slovensku ani v Èechách na verejnom vodovode 
nebolo použité. 
 Každý zásah i inštaláciu zariadení na úpravu 
vody vo verejnom vodovode nám v zmysle zákona 
musí odsúhlasiś a povoliś Regionálny úrad verejné-
ho zdravotníctva v Trenèíne, èo sa zatia¾ nestalo. 
Dôvodom bola ich pochybnosś a opatrnosś v tom, 
že toto zariadenie nebolo certifikované v SR, nepo-
znali vstupné ani výstupné parametre zariadenia, 
ktoré nevedel v tejto dobe poskytnúś ani distribú-
tor zariadenia, a hlavne obava, aby takto uprave-
ná voda nestratila urèité potrebné látky, ktoré sú 
v pitnej vode potrebné. To znamená, že ide o to, 
aby sme nevyrobili využitím tohto zariadenia inertnú 
vodu, ktorú do vodovodnej siete nemôžeme dodá-
vaś. Aj v tejto veci nastal èasom urèitý posun, keï 
už nadobudlo právoplatnosś Rozhodnutie Hlavného 
hygienika o jeho certifikácii pre využitie aj na verej-
nom vodovode. Taktiež distribútor je ochotný, ale za 
finanènú úhradu do 1000 Eur vykonaś prevádzko-
vý pokus na èerpacej stanici, o èom v súèasnos-
ti jednáme. Problém sme konzultovali i s ïalšími 
odborníkmi na úpravu vody dòa 24. 10. 2017 po 
predchádzajúcom konaní na Regionálnom úrade 
verejného zdravotníctva Trenèíne.                
 Po podrobnom prekonzultovaní problému za 
úèasti zástupcov Regionálneho úradu verejného 
zdravotníctva, nám bol zdôraznený poznatok, že 
problém so zákalom navrhované zariadenie nemusí 
vyriešiś i preto, že zmena zloženia vody môže byś 
zapríèinená poklesom výdatnosti vodného zdro-
ja Stoky, èoho dôsledkom môže byś i zmena jeho 
vlastností, èo je potrebné ešte overiś. Zároveò bola 
zdôraznená nevyhnutnosś rozbormi z usadenín zis-
tiś pravú príèinu kalenia vody, èo je nielen finanène 
nároèná, ale i dlhotrvajúca záležitosś.
 Pre zabezpeèenie dostatku pitnej vody je našou 
maximálnou snahou urýchliś možnosś využitia výdat-
nosti dvoch nových vrtov v Stokoch, èím by sa pro-
blém dostatku vody vyriešil. Nie je to jednoduché a 
podlieha to celému radu potrebných opatrení èaso-
vo i finanène nároèných. V súèasnosti sme na nich 
opakovane vykonali dlhodobú èerpaciu skúšku a 
pravidelne odoberali vzorky na zistenie jej kvality. 
Po obdržaní výsledkov posledných rozborov z labo-

ratórií, náš rodák, hydrogeológ a oprávnená oso-
ba RNDr. Vladimír Dovina, CSc, zabezpeèí ïalšie 
legislatívne kroky potrebné k ich trvalému využitiu. 
Zároveò zvažujeme i možnosś ïalšieho využitia 
Klokoèovky i pri jej zníženom stave èerpaním, èo 
je podmienené zabezpeèením el. energie na zdroji 
Klokoèovka, ktorú tam zatia¾ nemáme.
 Z uvedeného je zrejmé, že Obec Kálnica ako 
prevádzkovate¾ i správca vodovodu sa intenzívne 
problematikou zabezpeèenia dostatku pitnej vody, 
ako najdôležitejšej tekutiny pre život, zodpovedne a 
neodkladne zaoberá a problém rieši. Poïakovanie 
patrí i naším dobrovo¾ným hasièom, ktorí boli ve¾mi 
nápomocní nielen pri èistení Klokoèovky, Stokov, 
vodovodnej siete i pri rozvoze úžitkovej vody; Mila-
novi Valovièovi s aktivaènými pracovníkmi, a hlavne 
Vilkovi Uhlíkovi so synom Ing. Petrom Uhlíkom, ktorí 
obetavo, bez oh¾adu na èas, pomáhali a pomáha-
jú riešiś vzniknuté problémy. Sme si vedomí, že 
mnohé nejasnosti a dohady medzi obèanmi a ich 
oprávnená nespokojnosś  vznikajú hlavne z ich 
neinformovanosti o danej situácii. Je preto našou 
snahou tento problém napraviś a na stránke obce 
o postupe pri riešení a dosiahnutých výsledkoch 
podávaś aktuálne informácie. Prípadné otázky k 
tejto problematike rád osobne, prípadne e-mailom, 
odpoviem. Chce to len trocha trpezlivosti a vzájom-
ného porozumenia všetkých nás.
 Osobne verím, že problém kvality vody i jej 
dostatku sa nám v spolupráci s Regionálnym úra-
dom verejného zdravotníctva v Trenèíne podarí v 
doh¾adnej dobe vyriešiś k spokojnosti obèanov.
V Kálnici 8. 11. 2017 Ing. Miroslav Borcovan,

odborne spôsobilá osoba na prevádzku
verejného vodovodu

kontakt: 0905 536 255
miroslav.borcovan@gmail.com

Ako ïalej s pitnou vodou?
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 V súèasnosti sa vykonáva povinná výmena vodomerov v našej obci, ktorú zo 
zákona musí zabezpeèiś prevádzkovate¾ a správca verejného vodovodu - obec 
Kálnica. Interval výmeny pri inštalovaných domových vodomerov je 6 rokov. Sú 
vodomery novej generácie, kde interval je i dlhší, ale sú neúmerne drahšie a 
vyžadujúce ïalšie úpravy na prípojke, èo v našich podmienkach je ekonomic-
ky zatia¾ neúnosné. Z celkového poètu cca 430 vodomerov je už  takmer 300 
vymenených a ešte bude potrebné vymeniś cca 70 vodomerov v tomto roku.  
Ostatné vodomery, ktoré boli inštalované neskoršie, budú menené v budúcom 
a ïalšom roku. Práce realizuje p. Viliam Uhlík, ktorý má na túto prácu odbornú 
spôsobilosś, teraz už i s pomocníkom. I napriek tejto skutoènosti práce nepre-
biehajú tak, ako sme si predstavovali, ale podstatne nároènejšie. Sú sśažené 
i tým, že pôvodné vodomery boli iných rozmerov ako tie, èo sa vyrábajú a 
dodávajú v súèasnosti. Ich inštalácia je možná poväèšine až po úprave prípoj-
ky. Naviac, pripojovacie „šroubenia“ sú èasto skorodované, musia sa meniś, èo 
pri malých vodomerných šachtách je pomerne obtiažne. Ve¾kým problémom je 
i ¾ahostajný prístup niektorých obèanov, ktorí i napriek viacerým doterajším upo-
zorneniam v miestnom rozhlase i v Kálnických ozvenách, majú ešte stále vodo-

merné šachty bez rebríka, zablatené a s obmedzeným prístupom k vodomeru.
 Vyzývam preto znovu tých obèanov, kde sa uvedené nedostatky ešte vysky-
tujú, aby si vodomerné šachty vyèistili, udržovali ich v èistote a možnosti prístupu 
k vodomeru, a hlavne ich doplnili primeraným rebríkom. Len vïaka trpezlivosti a 
ochote pána V. Uhlíka sa doposia¾ výmena vodomerov zrealizovala bez následkov 
i voèi odberate¾ovi.
 Verím, že spoloèným úsilím a 
pochopením zo strany obèanov 
i tieto nedostatky sa odstránia a 
výmena vodomerov sa dokonèí 
úspešne. Taktiež upozoròujem, 
že s príchodom mrazov vodomer-
né šachty, prípadne vodomery, je 
potrebné primerane zatepliś. 

 Ing. Miroslav Borcovan,
odborne spôsobilá osoba na

prevádzku verejného vodovodu

Výmena vodomerov pokraèuje

Foto: Ján Valoviè



 Pod týmto názvom  bolo naspievané i vyhotovené zvukové CD  našej 
dôchodcovskej speváckej skupiny ŠÍPKÁRI z Kálnice. Obsahuje 17 pies-
ní, s ktorými spevokol už vystupoval i novú pieseò od Pa¾ka Pavlecha pod 
názvom Kálnické rybníky. Piesne sa naspievali v máji tohto roka v obrad-
nej miestnosti OcÚ Kálnica v Kultúrnom dome za zvukovej réžie Igora 
Kolínka, Pa¾ka Pavlecha a Igora Jelínka s ïalšími 12 èlenmi spevokolu. 
Zloženie i história vzniku spevokolu je uvedená vo vnútornej èasti obalu 
CD s uvedením sponzorov, ktorí nám pri jeho zhotovení pomohli. Naplni-
lo sa tak želanie starších èlenov spevokolu a ich motto: „Keï po nás už 
niè nezostane, nech zostane aspoò pekná spomienka v našich pesniè-
kách,“ a preto spievame a budeme vám spievaś zo srdca. Krásne motto, 
ktoré nabudilo èlenov spevokolu k príprave ïalšieho CD v blízkej budúc-
nosti. Pieseò povznáša ducha a navodzuje dobrú náladu a spokojnosś v 
spoloènosti spriaznených ¾udí. A o tom sú pod¾a možnosti i pravidelné 
piatkové stretnutia, v súèasnosti od 17. hod v kultúrnom dome. Radi by 
sme medzi sebou privítali mladšiu generáciu, ktorá by v budúcnosti moh-
la pokraèovaś už v nami zaèatej ceste. Povzbudením sú nielen vystúpenia  
pri miestnych slávnostiach v Kálnici, ale tohto roku i vystúpenie spevo-
kolu pri oslave 170.výroèia IV. Sednice Tatrína v Èachticiach a spoloèné 
úspešné vystúpenie s dychovou hudbou Vlèovanka na oslavách SNP v 
amfiteátri na vrchu ROH. Utvrdzujú nás v tom, že naša snaha nevychádza 
nazmar, ale prináša uspokojenie nielen nám, ako i širokej verejnosti.

 Zvukové CD si záujemci môžu najbližšie zakúpiś na Mikulášskom 
veèierku dòa 9.12.2017 v kultúrnom dome, alebo prostredníctvom èle-
nov spevokolu.   Ing. Miroslav Borcovan  
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Knižná búdka pre potešenie
 Z podnetu Miestneho odboru Matice slo-
venskej v Kálnici a v spolupráci s Obcou Kálnica 
bola v miestnom parku J. M. Hurbana zriadená 
„Knižná búdka“. Je vo¾ne prístupná. Cie¾om jej 
zriadenia je umožniś širokej verejnosti knihu z 
nej si bezplatne vypožièaś a preèítaś, vymeniś, 
prípadne i zobraś domov nastálo. Predovšet-
kým daś starším knihám šancu, aby i naïalej 
boli využívané a nekonèili znehodnotené v zbe-
re papiera, ale naïalej tešili èitate¾a. Do Knižnej 
búdky je možno vo¾ne vkladaś prebytoèné kni-
hy z domácností, z knižníc, ktoré iní môžu ešte 
využiś. V prípade zvýšeného záujmu o jej využí-
vanie, uvažujeme o zriadení ïalších na miestach 
oddychu a pri miestnom múzeu.

 Knižnú búdku vyhotovil p. Milan Valoviè a slúži 
svojmu úèelu k spokojnosti - až na to, že vždy sa 
niekto nájde, èo z roztopaše môže znehodnotiś a 
znevážiś i ten najlepší úmysel. I v našom prípade 
knihy a búdku skoro stihol osud lampióna, keï 
poèas lampiónového sprievodu niekto uložené 
knihy v búdke rozhádzal. Z búdky vybranú hod-
notnú knižku od spisovate¾ky Anny Èernochovej 
zapálil a vhodil do búdky s už rozhádzanými kni-
hami. Len vïaka tesnosti búdky plameò zhasol 
vèaššie a celá búdka i s knihami nezhorela.
 Verím, že tento neuvážený èin sa už opakovaś 
nebude a búdka bude naïalej slúžiś pre poteše-
nie i k duševnému oddychu èitate¾om a návštev-
níkom parku. Ing. Miroslav Borcovan      

Kálnickí Šípkari spievajú zo srdca   

Detské ihrisko v areáli TJ Zavažan
 Po vybudovaní multifunkèného ihriska v r. 2016, akoby sa samo žia-
dalo toto prostredie doplniś o detské ihrisko a rôzne tréningové prvky na 
individuálne cvièenie pre všetky vekové  kategórie. Prvý impulz dali naši 
mladí chlapci - juniori, ktorých som v ich snahe podporil. Z prostriedkov 
TJ sme zakúpili potrebný materiál a spoloène vyrobili a osadili hrazdy 
a bradlá. Následne na to nám pán Jaroslav Šustek daroval detský dom-
èek so šmyk¾avkou, ktorý sme za pomoci pána Rabatína a Jána Hladké-

ho (Slivku) zrenovovali. Na výzvu na obecnej www-stránke so žiadosśou 
o pomoc a prípadný finanèný príspevok na budovanie tohto detského 
ihriska reagoval Ing. ¼uboslav Valoviè, ktorý - i keï už nebýva v Kálni-
ci, považuje toto za vytváranie lepších podmienok na bývanie v obci - 
a podporil nás zaslaním 100 € na úèet TJ. Mgr. Michal Feník, konate¾ 
spoloènosti Ski Centrum s.r.o., po mojom oslovení, reagoval zakúpením 
pružinového hojdacieho koníka v hodnote viac ako 400 €. Tieto prvky 
sme za pomoci Ing. Milana Buša a jeho syna Igora osadili a sú temer 
každodenne využívané deśmi. Kolesová hojdaèka však už musela byś 
vymenená, nako¾ko niektoré deti, tým že sa na závesoch zatáèali, ju 
poškodili. 
 V krátkej budúcnosti, ak sa nájdu ïalší darcovia, z pozície predsedu 
TJ urobím všetko preto, aby v tomto priestore boli osadené i ïalšie prvky 
pre deti, ale i tréningové stroje na cvièenie dospelých tak, ako sme to 
videli na Modrovej, kde boli naši žiaci - prípravkári na turnaji. Bolo by 
na škodu veci, najmä keï v posledných rokoch upadá záujem mládeže 
o futbal a pravidelné športovanie, aby sme nevyužili daný priestor a vhod-
né prostredie, na cvièenie. 
   Pre skompletizovanie nášho športového areálu v nasledujúcom roku 
chceme doterajšie suché WC prebudovaś na splachovacie, aby slúžilo 
nielen divákom pri futbaloch, ale aj pre návštevníkov tohto „Fitnes centra“ 
v  krásnom prostredí. Podpora a pomoc každého je vítaná. 

Dušan Filip, predseda TJ Zavažan

Foto: Ján Valoviè
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 V sobotu 24. júna 2017, za ideálneho letného 
poèasia v športovom areáli TJ za úèasti vzácnych 
hostí z družobnej TJ Družstevník Popovice z Èes-
kej republiky, sa uskutoènilo športové popolud-
nie pri príležitosti osláv 70. výroèia založenia TJ 
Zavažan Kálnica.
 Výpravu hostí najskôr prijal na obecnom úra-
de starosta Ing. Ján Krchnavý a po malom obèer-
stvení a návštevy „Izby tradícií Kálnice“ sa hostia 
z Popovíc odobrali na ihrisko.
 Po oficiálnom otvorení osláv predsedom 
TJ Zavažan a príhovoroch starostu a priate¾ov 
z Popovíc sa prihovoril aj predseda  Oblastného 
futbalového zväzu v Trenèíne, pán Ivan Gróf, a 
zároveò odovzdal futbalovému oddielu „Èestné 
uznanie za zásluhy a rozvoj futbalu v regióne“.
Potom nasledoval športový program, v ktorom 
na úvod vystúpili s taneènou kreáciou „Hol-
ky“ z Popovíc.  Po navodení veselej a zábavnej 
atmosféry nasledovali futbalové stretnutia, ktoré 
sa odohrávali za enormného tepla, pri ktorých 
nechýbala „rýchla zdravotná pomoc“ v podobe 
podávania „masáží a života povzbudzujúcich kva-
piek“ od všadeprítomných zdravotných sestrièiek 
- Holek z Popovíc. 
Výsledky zápasov:
„Starí páni“ Kálnica - Popovice 4:2 góly: Rastislav 
Zmeko, Vladimír Michalec, Marian Ivana starší 
a Ivan Šicko.
A - muži: Kálnica - Popovice 2:0. Góly: Erik Doboš 

a Michal Mackoviè.
Oba zápasy pred asi 300 spokojnými divákmi roz-
hodoval Jozef Macejka.
  Súbežne v kultúrnom dome sa odohralo stolno-
tenisové stretnutie Kálnica - Popovice, v ktorom 
zvíśazili hostia z Popovíc v pomere 7:19.
 Po ukonèení športových zápolení sa uskutoè-
nilo vyhodnotenie športového popoludnia s odo-
vzdaním upomienkových pohárov kapitánom 
mužstiev a „Holkám“ z Popovíc.
 Po vystúpení speváckeho súboru „Šípkari“ 
nasledovalo zapálenie „Jánskej vatry“, konzu-
mácia obèerstvenia v podobe dobrého gulášu, 
živánskej, piva, víneèka a pri hudobnej produkcií 
rockových kapiel z Popovíc a Kálnice pokraèovala 
taneèná zábava až do neskorých noèných hodín. 
Pri lúèení s priate¾mi z Popovíc, sme sa navzájom 
utvrdili, že naša družba bude urèite pokraèovaś 
i v ïalších rokoch.
Zhodnotenie osláv
 V súèasnosti, s odstupom èasu, môžem kon-
štatovaś, že oslavy prebehli úspešne a dôstojne 
po všetkých stránkach. Po tej spoloèenskej nás 
teší, že aj po 38. rokoch družobných vzśahov 
s Telovýchovnou jednotou  z Popovíc naše pria-
te¾stvo je stále živé a obe strany sa tešia na ïalšie 
spoloèné stretnutia. Po športovej stránke je to 
vzájomné oživenie èinnosti oddychovou formou, 
bez stresu z boja o body a umiestnenie v tabu¾ke. 
Všetci aktéri takýchto stretnutí si to zaslúžia. Je 

to odmena za ich celoroènú tréningovú a zápa-
sovú èinnosś. V neposlednom rade je to prínos aj 
pre organizáciu v podobe obnovenia, vylepšenia 
a skrášlenia celého športového areálu, èo najmä 
v poslednom období nie je jednoduché. Preto 
i touto cestou chcem poïakovaś všetkým, èo sa 
zaslúžili o prípravu a úspešný priebeh osláv. 
 Poïakovanie patrí Stolárstvu pána Dušana 
Ševèíka, konate¾om spoloèností: Profi-stavba 
s.r.o. Pavol Pavlech, LAURIS R.M. s.r.o. Roman 
Dovina, FULLTECH s.r.o. Jaroslav Šustek, Klimat 
s.r.o. Ján Skovajsa, NERIS s.r.o. Ján Nedbal, Ski 
Centrum s.r.o. Mgr. Michal Feník, Štúdio TEXO 
Jozef Guláš, Bar p. Dušan Gula, Pohostinstvo 
Potoèek p. Žaneta Potoèková a obom po¾ovným 
združeniam v Kálnici. Poïakovanie patrí i hasi-
èom za postavenie Jánskej vatry, súboru Šípkári 
za vystúpenie, obom rockovým kapelám z Popo-
víc a Kálnice za hudobnú produkciu. Ve¾mi si 
vážime brigádnickú pomoc pána Miloša Šagáta, 
Ing. Milana Buša a jeho syna Igora, pracovníkov 
prevádzkarne obce, ako i všetkých ïalších, èo 
zabezpeèovali prípravu a  podávanie obèerstve-
nia a následne zabezpeèovali poriadok a èistotu 
areálu po ukonèení osláv. 
 Celkom na záver ïakujem predsedovi TJ 
Družstevník Popovice, p. Radimovi Slunéèkovi, 
za spolusúèinnosś pri zabezpeèovaní prípravy 
a celého priebehu osláv. Ešte raz všetkým ïaku-
jem.   Dušan Filip, predseda TJ Zavažan  

Telovýchovná jednota Zavažan Kálnica
oslávila 70. rokov svojej èinnosti

 Vážení spoluobèania,
 blíži sa koniec roka 2017 a je tu èas, aby sme si v krátkosti zrekapi-
tulovali èinnosś Dobrovo¾ného hasièského zboru v Kálnici. Rok 2017 bol 
úspešný hlavne z poh¾adu našich malých hasièov - Plameòákov. Tento rok 
pozberali medaile skoro z každej súśaže, na ktorú sa prihlásili. Naši Pla-
meòáci sú najviac hrdí na získanie putovného poháru DPO SR z noènej 
súśaže v Zemianskom Podhradí. O mesiac neskôr vyhrali pohár starostov 
obcí Bošáckej doliny. V lete iba o jediný bod skonèili na druhom mieste 
na trenèianskej okresnej jesennej súśaži  v Trenèianskom Jastrabí. Ten-
to drobný „neúspech“ si vynahradili suverénnym víśazstvom na jesennej 
èasti okresného kola hry Plameò. Našim Plameòákom prajeme, aby sa im 
i v budúcom roku darilo minimálne rovnako ako poèas roka 2017.  
 V tomto roku nezahá¾ali ani starší èlenovia DHZ. Poèas roka sme 
sa snažili aktívne zapájaś do zvyšovania  odbornosti èlenov rôznymi 
školeniami, zúèastnili sme sa taktického cvièenia zdolávania lesných 
požiarov, ktoré sa konalo v Hrádku nad Váhom. Spolu s ostatnými dobro-
vo¾nými hasièskými zbormi z okolitých obcí sme sa uèili, ako máme správ-
ne postupovaś pri lesnom požiari. Toto cvièenie bolo zamerané hlavne na 
spoluprácu dobrovo¾ných hasièských zborov s profesionálnymi hasièmi 
z Nového Mesta nad Váhom. Odborný dozor - inšpektor z okresného riadi-
te¾stva vyhodnotil toto taktické cvièenie ako cvièenie zvládnuté na vysokej 
profesionálnej úrovni, hlavne ocenil použitú kvalitnú techniku a používanie 
mobilných vysielaèiek. Túto techniku sme nieko¾kokrát využili pri poku-
se o obnovu hladiny vodného zdroja Klokoèovka, kde sme poèas dvoch 
víkendov vyèistili a preèerpali vodný zdroj. Napriek našej ve¾kej snahe sa 
nepodarilo hladinu vodného zdroja obnoviś do pôvodného stavu, preto 

sme poèas letných dní zásobovali obèanov úžitkovou vodou. 
 Koniec roka sa u nás nesie v duchu prípravy tradièného hasièského 
plesu, ktorý sa uskutoèní dòa 13. 1. 2018. I tento rok pre vás pripravujeme 
bohatú tombolu, zabíjaèkový stôl a o dobrú zábavu sa postará hudobná 
skupina RYTMUS a taneèníci z taneènej školy Mirky Kosorínovej s ukážkou 
spoloèenských tancov. 
 Už teraz sa ve¾mi tešíme na vašu úèasś. DHZ Kálnica

DHZ Kálnica

 Sychravé jesenné poèasie prerušilo rozbehnutú futbalovú sezónu 
2017/2018. TJ Zavažan v nej nastupoval s družstvami najmenších futbalis-
tov - prípravka v suśaži MIX III JUH, kde si naši budúci „Áèkari“ zmerali sily 
s rovestníkmi z okolitých obcí. Súśaž prebieha formou turnajov, konajúcich 
sa na ihriskách úèinkujúcich družstiev. Ve¾kú vïaku vyslovujeme pánovi 
Šlosárovi, ktorý sa našim najmenším futbalistom venuje dlhú dobu a drží 
tak „nepriamo“ v VII. Lige JUH aj našich mužov, nako¾ko bez mládežnícke-

ho družstva by dospelí vypadli do poslednej VIII. ligy. 
 Dospelí sa po odohraní 13 zápasov nachádzaju v hornej polovici 
tabu¾ky na 6. mieste so skóre 32:24, keï  7 zápasov vyhrali, 2 remizovali 
a 4 prehrali. V zime a v skorej jari èaká futbalistov jarná príprava, o ktorej 
nároènosti niet pochýb. Preto želám všetkým hráèom aby sa im vyhýbali 
zranenia, ktoré sú nechcenou súèasśou tohoto športu. 

  Ing. Ondrej Ševèík, predseda FO

Futbalový oddiel - TJ Zavažan
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 Na predprimárne vzdelávanie do materskej školy v novom školskom 
roku 2017/2018 nastúpilo 30 detí. Z toho 6 predškolákov, ktorí budú s 
nami tráviś vzácne chvíle „škôlkara“ posledný rok. V tomto školskom roku 
sme po dlhej dobe otvorili aj druhú triedu, vzh¾adom k tomu, že o výchovu 
a vzdelávanie v našej „Bzuèu¾ke“ malo záujem ïalších 12 rodièov. Poèas 
letných prázdnin sme v priestoroch MŠ museli urobiś malé zmeny, aby sme 
mohli fungovaś s takýmto poètom detí.
Ïakujeme pánovi starostovi za zakúpenie materiálu, firme p. Pavla Pavle-
cha a vodárovi p. Viliamovi Uhlíkovi za zhotovenie. 
 V tomto školskom roku pokraèujeme v plnení úloh zo školského vzde-
lávacieho programu. Ponechali sme si motto: „Všetko, èo chcem vedieś, 
sa nauèím v škôlke u Bzuèu¾ky“. Názov programu ŠkVP, aj motta s menom 
Bzuèu¾ka sme nemenili, pretože nám akosi poèas tých rokov prirástla 
k srdcu. Láskavý prístup uèiteliek k deśom im umožnil dobre sa zadaptovaś 
a v kolektíve sa dobre cítiś.      
 Predškoláci sa s chuśou pustili do práce v nových pracovných zoši-
toch, zdokona¾ujú sa v práci s nožnicami, so správnym držaním ceruzky, 
v poznávaní èíslic a písmen abecedy. Mladšie deti využívajú ku hre hracie 
kútiky, rady skladajú, modelujú a kreslia. Vytvorili si pekný vzśah s novou 
pani uèite¾kou Mgr. Zuzanou Lackovou a volajú ju „naša uèite¾ka“. Den-
ne plníme úlohy týždenných plánov zameraných na sedem vzdelávacích 
oblastí s výkonovými a obsahovými štandardmi, zaraïujeme zdravotné cvi-
èenie a pobyt vonku. Deti majú zabezpeèenú kvalitnú stravu a pitný režim 
poèas celého dòa, ktorý pozostáva z nesladeného ovocného èaju alebo 
jablkovej šśavy.
 Aj v tomto školskom roku deti navštevujú 2-krát do týždòa krúžok ang-
lického jazyka - lektorka Ing. Veronika Kotlárová. Logopedickú starostli-
vosś poskytuje aj naïalej Mgr. Martinka Šimová v popoludòajších hodinách 
v priestoroch ZŠ.
 Už tradiène v jesennom období realizujeme ochutnávku ovocia  
s názvom Deò jablka. Pripravili sme ovocné a zeleninové misy nielen na 
ochutnávku, ale deti si z produktov vytvárali aj krásne naaranžované tanie-
re. Spoloène ich hodnotili a najkrajšie sme odmenili. 
  Každoroène sa v mesiaci október  stretávajú deti so svojimi mamièkami 
na výrobe „tekvièiakov“. Prezentovali sme ich na výstave ovocia a zeleniny 
v kultúrnom dome. Deti s pani uèite¾kami  zhotovili ve¾mi pekné výtvarné 
práce, ktoré zdobili nástenky v materskej škole a v KD na jesennej výstave.
 Dòa 7. novembra 2017, v piatok podveèer, sa naše deti spoloène so ško-
lákmi a rodièmi vybrali na lampiónový sprievod z miestneho parku a sme-
rovali ku kultúrnemu domu, kde ich èakal pán starosta aj s poslankyòou 
Jaroslavou Ïurcovou, ktorí ponúkli deti s teplým èajom a so sladkosśami.
 ZPOZ nás poèas roka pozýva na slávnostné „uvítanie obèiankov“. Sláv-
nosti sa zúèastnila aj naša škôlkarka Veronika Kukuèková. 
 Na vianoèný program Vítame Ťa, Mikuláš sa už pripravujeme a záro-
veò vás aj srdeène pozývame (pozri str. 16). Zimná akcia bude spojená aj 
s oslavami ZŠ s MŠ.
 Èaká nás ve¾a práce aj zaujímavých aktivít. Dúfame, že všetko zvlád-
neme k spokojnosti našej i rodièov detí a tešíme sa na dobrú spoluprácu 
s nimi.

 Na záver patrí poïakovanie našim dlhoroèným sponzorom - manželom 
Dovinovcom z firmy Lauris, ktorí nám poskytli finanèné prostriedky na 
zakúpenie nových skriniek do šatne. Naše ïakujem patrí aj p. Dušanovi  
Ševèíkovi za ich nainštalovanie, p. Miroslavovi Borcovanovi za poskytnu-
tie obkladaèiek, p. Slavomírovi Ježkovi za elektrikárske práce, p. Milanovi 
Bušovi a jeho synovi za starostlivosś o okolie budovy MŠ, tiež pracovníkom 
obecného úradu, rodièom za brigádnické práce a ïalším, ktorí nám pomá-
hajú a zaujímajú sa o dianie v škôlke u Bzuèu¾ky.

  D. Krchnavá, MŠ Kálnica

Ako sme zaèali v škôlke u Bzuèu¾ky

KÁLNICKÉ ozveny

Fotky: ZŠ s MŠ Kálnica
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PYTLIACI
 V škole sme mali besedu. Ukázali nám fotopascu, ktorú dávajú tam na 
stromy a vïaka nim poèítajú zvieratá a zachytávajú pytliakov. Doniesli nám 
ukázaś pytliacku pascu, do ktorej zviera dá nohu a už ho to nepustí. Pomaly 
zomiera vo ve¾kých bolestiach .  Šimon Magál, 4.A

OCHRANA PRÍRODY
 V škole sme mali besedu. Rozprávali sme sa o Sumatre. Žijú tam zvie-
ratá napr. tigre, slony, nosorožce, opice, hady, pavúky a srnky. Ich skupina 
sa nazýva GREEN LIFE. Postavili si tam aj chatky z dreva. Chytajú pytlia-
kov, aby neubližovali zvieratám. Ak chytia pytliakov, povedia, aby vypustili 
zvieratá, ktoré nachytali. Ak to nespravia, pôjdu do väzenia. Chytajú tigre, 
slony, hady, pavúky, papagáje kvôli klom, koži z hadov a varanov... Sú tam 
aj továrne, ktoré vyrábajú palmový olej. Ak posadia palmu, z ktorej vyrába-
jú olej, už tam nenarastie niè. Ak chceme ochrániś prírodu, mali by sme 
kontrolovaś, èo obsahuje palmový olej. Ak uvidíme, že potravina obsahuje 
palmový olej, nemali by sme to kupovaś. Na Sumatre sú aj rieky. Ak do nej 
¾udia padnú, hneï uschnú, lebo je tam ve¾mi teplo. Okolo 35°C. Z tej rieky 
sa dá aj piś, lebo je èistá. Najviac sa mi páèilo, ako nám ukazovali tigre. Do 
ruky nám dali aj fotopascu, ktorú tam používajú. Nikolas Kotleba, 3.A

DAŽÏOVÝ PRALES NA SUMATRE
 Prišli k nám teta s ujom, ukázali nám zvieratá - tigre, hady, prasatá, jaš-
terice, opice, hmyz, slony, nosorožce, vtáky a pytliakov. Ve¾a zvierat videli 
cez fotopasce. Pijú z vodu jazera, lebo tam je voda èistá. Pytliaci majú 
pušky, nožíky, maèety. Lovia zvieratá.    Riško Šicko, 3.A

 Pytliaci nastražujú pasce a zvieratá sa chytajú do pascí. Potom, keï 
ich ulovia, predávajú slonie kly, rohy jednorožca, kožu hadov a varanov. 
Predávajú aj živé vtáèiky.   Dominik Šutovský, 2.A

DEÒ JABLKA
 Pred dòom jablka sme vyrobili plagáty o jablku. Každý aj nieèo napísal 
a preèítal. Rozdelili sme sa do skupín a mali sme rôzne súśaže. Súśažili 
sme o jablkovú šśavu.   Nikolas Kotleba, 3.A

GREEN LIFE - beseda

 Slávnostné otvorenie školského roka bolo v dolnej triede školy. Zúèast-
nili sa žiaci prvého až štvrtého roèníka v poète: 1. roèník - 5 žiakov, 2. 
roèník - 4 žiaci, 3. roèník - 5 žiakov, 4. roèník - 3 žiaci. Okrem nich boli 
prítomní rodièia prvákov, pedagogickí zamestnanci a ako hosś pán staros-
ta, ktorý zaželal všetkým úspešný zaèiatok školského roka a prvákom odo-
vzdal darèeky - písacie potreby, ktoré im zakúpila obec. Od riadite¾ky školy 
dostali na privítanie prvú knižku a sladkosś. V tomto školskom roku máme 
zapísaných 19 žiakov, z toho 1 žiaèka prvého roèníka študuje v zahranièí. 
Ve¾mi nás teší, že aspoò niektorí rodièia prváèikov dali prednosś našej ško-
le pred inou a my sa budeme snažiś vytvoriś priate¾ské a podnetné prostre-
die ich deśom, aby s chuśou zvládali svoje školské povinnosti.
 Na základe požiadavky rodièov sme predåžili prevádzku školy do 16,00 
hod. a privítali v pedagogickom kolektíve nového pedagogického zamest-
nanca - evanjelického kaplána Radima Paèmára a nepedagogickú zamest-
nankyòu - upratovaèku Miroslavu Batkovú. Za upratovanie poèas augusta 
a septembra ïakujeme pani Margite Peèitovej, ktorá nám pekne pripravila 
školské priestory na vyuèovanie.
 Nedá nám vrátiś sa ešte do minulého školského roka, lebo naši žiaci 
nielenže zvládli školské povinnosti, ale s radosśou sa zúèastnili aj mimoškol-
ských súśaží: recitaènej súśaže Hviezdoslavov Kubín malotriednych škôl v 
Dubodieli, kde 2. miesto v kategórii prózy získala Katarína Harmadyová, 
2.A; Olympijského dòa v Mníchovej Lehote, kde sme dosiahli nasledovné 
úspechy: vybíjaná - 1. miesto, futbal - 3. miesto; individuálna disciplína 
- hod kriketovou loptièkou - 3. miesto Lukáš Kališ, 4.A; Ma¾ované vajíèko - 
Mníchova Lehota - 3. miesto Eliška Pavlechová, 2.A. a Nina Michalková, 3.A.
 V škole sme organizovali taktiež rôzne súśaže a akcie: Hviezdosla-
vov Kubín, Superstar, Najlepší športovec, súśaž Najviac preèítaných kníh 
poèas školského roka (najviac bolo preèítaných 29 kníh - 2 žiaci), sadenie 
lipy J.M. Hurbana a odha¾ovanie pamätníka v parku, vèelárske vychádzky, 
Najlepší plavci, vydanie školského èasopisu Šarkan, vystúpenie na osla-
ve Dòa matiek, vynášanie Moreny, oslava MDD na ihrisku...Všetkým, èo 
nám s prípravou akcií pomohli, ve¾mi pekne ïakujeme. Dúfame, že aj tento 
školský rok bude aspoò taký úspešný ako ten minulý.
 Práve tento rok je významný aj tým, že si pripomíname 105 rokov vzni-

ku základnej školy a 50 rokov vzniku materskej školy. Poèas týchto dlhých 
rokov bolo s podporou  predstavite¾ov obce a zásluhou  zamestnancov 
škôl odchovaných ve¾a detí, ktoré s nostalgiou spomínajú na svoje det-
stvo a vïaka ktorým sa obec rozvíjala a „žila“. Rodièia si vážili možnosś 
maś o svoje dieśa postarané blízko svojho bydliska, èím im ubudli starosti 
s dochádzkou, keïže boli, tak ako aj dnes, pracovne vyśažení. Deti muse-
li rodièom pomáhaś, ale popri tom stihli vystrájaś všelijaké huncútstva so 
svojimi kamarátmi. Keï vyrástli, tie horšie spomienky sa akoby vytratili 
a ostali len tie dobré, èi už na školu, spolužiakov alebo uèite¾ov. Želáme 
si, aby „školská tradícia“ v obci naïalej pokraèovala, aby tí, ktorí rozhodujú 
o tom, ne¾utovali peniaze, ktoré vynaložia na výchovu a vzdelávanie kálnic-
kých detí. My sa budeme snažiś, aby sme mali èo najviac spokojných rodi-
èov, usmiatych a šśastných detí, obèanov Kálnice, ktorí nám budú v tomto 
snažení pomáhaś aspoò tak ako doteraz. Ve¾mi si to ceníme. 

  Kolektív ZŠ s MŠ Kálnica
 
 

Ako sme zaèali školský rok 2017/2018



Milí èitatelia,
 na tomto mieste som zvyèajne písala o nejakom tradiènom ovocí alebo 
zelenine, o ich zložení a vplyve na ¾udský organizmus a pridala aj recept na 
prípravu chutného pokrmu z nich. No nedávna udalosś ma primäla k tomu, aby 
som sa s vami podelila o „zážitok“.
 V jeden krásny, slneèný ïeò som sa vybrala na prechádzku do našej 
úžasnej prírody. Vo vzduchu bolo cítiś, že je jeseò a aj na okolitej prírode to 
bolo vidieś. Stromy sa akoby pod śarchou  medenno-zlatého lístia pripravujú 
na odpoèinok, chrobáèiky sa ukrývajú do svojich úkrytov, skrátka príroda sa 
pomaly pripravuje na svoj zimný spánok. Èoskoro krajinu pokryje snehová peri-
na a my sa opäś budeme kochaś jej krásou, tichom, pokojom, èistým ovzduším. 
Aká krehká rovnováha! Dokedy to však takto bude? Ako dlho ešte vydrží naša 
príroda udržiavaś rovnováhu? Pýtate sa: „akú rovnováhu?“, „rovnováhu s èím?“. 
No predsa s nami - ¾uïmi, s našou èinnosśou a produktami z nej! Z tej jesennej 
prechádzky som si okrem úžasného zážitku doniesla aj plnú igelitku plastových 
fliaš, konzerv, hliníkových plechoviek a iného odpadu. Neviem pochopiś kona-
nie ¾udí, ktorým uniesś plný batoh dobrôt nerobí śažkosti, ale prázdna plechovka 
im je śažká a odhodia ju v lese. 
 Preto mi, vážení èitatelia, dovo¾te, aby som pripomenula, že:
- zneèistenie vzniká, ak sa škodlivé látky dostávajú do životného prostredia v 
takých ve¾kých množstvách, že škodia ¾udom, živoèíchom, rastlinám i prírod-
nému prostrediu; 
- denne vymiera až 100 vzácnych rastlinných a živoèíšnych druhov;
- na 1 tonu bežného papiera sa spotrebuje 17 stromov a 500 kW energie;
- v Európe sa denne spotrebuje 270 tisíc stromov;
- doba rozkladu niektorých druhov odpadu: žuvaèka 5 rokov, ohorok z cigare-
ty 3 mesiace, papierové vreckovky 3 mesiace, hliníkové plechovky 20 - 100 
rokov, batéria 200 - 500 rokov, pneumatika 260 rokov, PET f¾aše a igelitové 
vrecká 500 rokov, polystyrén 1000 rokov, sklo 4000 rokov, motorový olej 10 
- 100 rokov a kreditka 1000 rokov. 
 Myslíte si, že nás naše deti, vnuci a ïalšie pokolenia pochváli za to, ako sa 
správame k našej matièke zemi, ktorá nám dáva chlieb a vzduch, teda život? 
Nemám vplyv na ve¾ké konglomeráty, firmy a spoloènosti, ale apelujem na vás 
- zaènime každý sám od seba aj za seba. Blížia sa Vianoce, koniec roka i rok 
nový. Dajme si záväzok, že v budúcom roku si okrem zážitkov, dubákov a iných 
darov prírody z lesa odnesieme aspoò jeden kus toho, èo tam nepatrí - naše 
produkty. 
 Prajem vám pokojné Vianoce, v novom roku pevné zdravie a mnoho 
krásnych zážitkov z našej úžasnej prírody.    RNDr. Ingrid Ševèíková
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Netradièný „recept“

Natrhám si kvety pod lesom na stráni,
vám, starí rodièia, kytku dám do dlaní.
Hoc vlas vám šedivie a zrak sa zakalí,
prijmite od detí najkrajšie pozdravy.
Prijmite kytièku, èo slzou prevlhla
aj mne sa tisnú slzièky do hrdla.

Nech sa vám predåži životná vaša púś,
želáme zo srdca, vaša vnuèka i vnuk.

 
 So všetkými skôr narodenými sme sa stretli 11. 11. 2017 v KD v Kálnici 
na milom posedení, ktoré sa stalo v našej obci tradíciou. Tí, ktorí prijali 
pozvanie si prišli posedieś s priate¾mi a prežiś chvíle sobotného popoludnia.
 Prítomným sa prihovoril starosta obce Ing. Ján Krchnavý, ktorí všetkým 
prítomným poïakoval za odvedenú statoènú prácu, ktorú vykonali poèas 
svojho života, vyzdvihol nezastupite¾né poslanie seniorov v našich rodi-
nách. Poprial všetkým prítomným ve¾a zdravia, spokojnosti, aby sa stretá-
vali s úctou a porozumením a od svojich najbližších aby dostávali ve¾a lásky, 
porozumenia a rodinnej pohody.
 Súèasśou posedenia bol kultúrny program, o ktorý sa postaral FS Pod-
horanka z Koèína.
 Po nasýtení zmyslových orgánov prišiel rad na potešenie chuśových 
pohárikov. Po malom obèerstvení, kto mal chuś si mohol zaspievaś s našimi 
Šípkarmi.
 Na záver by som sa chcela poïakovaś všetkým, ktorí sa zúèastnili pri 
príprave tohto milého stretnutia,  a tiež by som chcela popriaś aj ostatným 
dôchodcom, ktorí sa z rôznych príèin nemohli zúèastniś posedenia, ve¾a 
zdravia a spokojnosti.

Zároveò všetkým prajem, aby sme sa o rok mohli znovu stretnúś.
Sivý vlas, verte nie je sivý svet.
Vítajte každý nový deò, tešte sa, keï príde a pozdravte ho vrele.

  J. Durcová

Posedenie s našimi obèanmi 
skôr narodenými

  Pneumokok patrí medzi baktériu, ktorá spôsobuje ochorenia, ktoré sú 
èasto život ohrozujúce, alebo s trvalými následkami, ako zápal p¾úc, zápal 
mozgových blán, celková otrava krvi, hnisavý zápal stredného ucha. 
Oèkovanie vakcínou Prevenar 13 sa odporúèa u osôb nad 65 rokov, ktorí 
trpia chronickými ochoreniami dýchacích ciest, srdcovo-cievnymi ocho-
reniami, metabolickými chorobami, chorobami s poruchami imunity, po 
splenektómií (operácie sleziny), a hlavne u ¾udí v kolektívnych zariadeni-
ach, ako v domovoch dôchodcov, v sociálnych zariadeniach a v iných 
ústavoch.
  Vakcína je plne hradená zo zdravotného poistenia - pod¾a indikaèného 
zoznamu, predpisuje ju a podáva obvodný lekár. Môže sa podávaś súèas-
ne s vakcínou proti chrípke, preto najvhodnejšie je oèkovanie v jesenných 
mesiacoch. Podáva sa jednorazovo. Nie je potrebné preoèkovanie.       

MUDr. Lenka Benáková

Oèkovanie proti pneumokokovej
pneumónii (zápalu p¾úc)

Spoloèenská kronika (jún - december 2017)

Narodili sa: Zara Mordinová, Rudolf Lednický, Amália Lukáèová,
    Tamara Šicková, Tomáš Križan

Uzavreli manželstvo:  Ing. Miloš Trgo - Marika Vrbová
       Ing. Mário Peèit - Ing. Katarína Kiacová
       Michal Masár - Mgr. Erika Trenèanská
       Peter Valoviè - Miroslava Ondrašovièová
       Andrej Gubo - Eva Žalmová
       Marcel Krivý - Ing. Lucia Macurová
       Lukáš Hanáèek - Nikola Janegová
       Juraj Hladký - Katarína Borovská
       ¼ubomír Nemšák - Zuzana Lukáèiková
       Ondrej Hlávek - Jana Pašková

Blahoželáme
50 rokov:  ¼uboš Matkovèík, ¼uboš Hudec, Alena Belániová,
    Jaroslav Ochodnický, ¼ubomír Šimo, Erika Dedíková
60 rokov:  Dušan Jurík, Ivan Škulec, Ján Gajdošech, Ján Roško,
    Dana Krchnavá, Darina Valovièová, Eva Kadleèíková
70 rokov:  Ján Šlosár, Jaroslav Bolech, Marta Juríková,
    Viera Kubíèková, Mgr. Ružena Bandurová, Igor Kliešek,
    Milan Šicko, Ján Pavlech, Janka Šicková 
90 rokov:  Paula Krchnavá
95 rokov:  Františka Chodúrová

Rozlúèili sme sa: Miloslav Šicko, Pavlina Hájková,
      Štefan Klinèúch, ¼udmila Krchnavá,
      Ján Ševèík, Emília Daòová, Viktor Valoviè,
      Amália Bednáriková, Anna Krchnavá 

  Pripravila Blažena Šicková

Foto: Ján Valoviè



  Tak ako aj ostané dobrovo¾né organizácie v obci, aj naše po¾ovnícke 
združenie sa snaží vyvíjaś èinnosś, ktorá nás nielen teší a napåòa, ale pri-
náša úžitok nielen nám, ale aj celej spoloènosti. A tak tomu bolo aj poèas 
leta a jesene tohto roka. Naše združenie sa snaží byś spoloèensky aktívne. 
Snažíme sa šíriś dobré meno po¾ovníctva èi už prostredníctvom plesu, ktorý 
poriadame, svojou celoroènou prácou v prospech prírody a zveri, ktorá tu 
žije a snažíme sa podporovaś aj kynológiu. A práve v tomto roku sa nám 
podarilo usporiadaś jednu naozaj vydarenú akciu - Kynologický výcvikový 
deò. Ten sa konal  na konci mája v priestoroch areálu TJ Zavažan Kálnica 
a praktická èasś v našom revíri Kálnica - Sever. Poèasie nám naozaj prialo 
a úèasś bola až prekvapujúco ve¾ká. Akcie sa zúèastnila asi stovka registro-
vaných po¾ovníkov z celého Trenèianskeho kraja. Cie¾om tohto podujatia 
bolo pomôcś zaèínajúcim kynológom, po¾ovníkom, ale aj ostaným priate¾om 
po¾ovníctva s výcvikom po¾ovnícky psíkov. Okrem informácií z teórie chovu 
a výcviku, tu mohli úèastníci vidieś praktické ukážky výcviku v teréne. Mohli 
si priamo so svojím psíkom vyskúšaś niektoré disciplíny, ktoré sú súèasśou 
skúšok psíkov pre získanie po¾ovnej upotrebite¾nosti. Celá akcia sa niesla 
v dobrej atmosfére v duchu po¾ovníckych tradícií. Po¾ovnícke signály na 
lesnici, slávnostný nástup s výradom a závereèné priate¾ské posedenie pri 
guláši dodali celej akcii to pravé po¾ovnícke èaro. 
  Zaèiatkom júna už tradiène organizujeme spoloènú brigádu „sená“. Roz-
delení na dve partie sa zídeme na pokosených horských lúkach Dorotkové 
a Valové. O tie sa staráme celoroène a dorábame na nich seno potrebné 
pre zimné prikrmovanie zveri. Už to neberieme ani ako nejakú śažkú prácu, 
ale skôr ako spoloèenskú akciu. Ak poèasie praje - ako sa hovorí „suší“, 
strávime dva dni na lúkach hrabaním, obracaním a skladaním sena. Tu si 
nájdeme èas aj na posedenie v tieni pod stromami, preberieme všetky 
dedinské reèi a dianie v po¾ovníctve. Tí, èo si trochu viac pamätajú, pospo-
mínajú všakovaké  po¾ovnícke historky.

  Keï už máme seno v krmelcoch, môžeme sa zaèaś naplno venovaś aj 
lovu, ktorý patrí neodmyslite¾ne k po¾ovníctvu. Srnèia ruja nebola tohto 
roku v Kálnici ve¾mi výrazná, no tá jelenia už bola lepšia. Jelenia ruja je èas, 
kedy aj my po¾ovníci máme „svoje dni“. Jelene sa tohto roku predvádzali 
a tí, èo bývajú na okraji dediny, to mohli poèuś až do postele. Keï toto jele-
nie divadlo skonèilo, bolo treba pripraviś krmivo a porobiś èo to v lese okolo 
krmelcov, ale aj v Popolke, kde máme svoj sklad krmiva.
  Cesta v Popolke bola opravená tak, že ostatné èasti obce im ju môžu 
len závidieś. Je to cesta, po ktorej aj my chodíme ku skladu a garážam. 
Rozhodli sme sa preto, že aj my po¾ovníci prispejeme k tomuto dielu. Zor-
ganizovali sme spoloènú brigádu, osadili sme odvodòovacie ž¾aby, ktoré 
by mali aspoò z èasti zachytiś dažïovú vodu a nasmerovaś ju do kanála. 
Dúfame, že toto opatrene pomôže ochrániś novovybudovanú cestu pred 
prívalovou dažïovou vodou. 
  November je mesiac, kedy máme krmivo v krmelcoch a zásypcoch. Je 
to èas, kedy zaèínajú spoloèné po¾ovaèky, ale aj èas, kedy už zaèíname 
s prípravou tradièného po¾ovníckeho plesu, ktorý sa bude  konaś 20. 
januára 2018. Verte èi neverte, tento roèník plesu už bude jubilejný - 30. 
Veríme, že úèastníkov plesu nieèím prekvapíme, potešíme a že sa všetci 
opäś dobre zabavíme. Veï takouto tradíciou sa môže pochváliś asi len málo 
združení. Sme ve¾mi radi, že tento náš ples sa teší takej ve¾kej priazni už po 
to¾ké roky. Vysoká návštevnosś a priazeò je pre nás odmenou, ale zároveò 
i záväzkom, aby ten nasledujúci roèník plesu bol ešte lepší ako ten pred-
chádzajúci. 
  Na záver by som sa chcel poïakovaś našim èlenom za celoroènú prácu, 
našim manželkám a priate¾kám za trpezlivosś, ktorú s nami mali, priate¾om 
a podporovate¾om za priazeò a nezištnú pomoc.  
  S pozdravom lovu a lesu  zdar!      

  Ing Ján Krchnavý, predseda PZ Kálnica  

Po¾ovnícke združenie  Kálnica
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 Mikroregión Beckov - Zelená Voda - Bezovec vznikol 31. 10. 2003 
ako neformálne združenie 11 obcí ležiacich na ¾avom brehu Váhu 
vymedzenými hradmi Beckov a Tematín. Do mikroregiónu patria obce 
Beckov, Kálnica, Koèovce, Nová Ves nad Váhom, Hôrka nad Váhom, 
Hrádok, Lúka, Modrovka, Modrová, Stará Lehota a Nová Lehota; patrí 
sem aj rekreaèná oblasś Zelená Voda. 
 Vzájomná spolupráca obcí sa dobre zvidite¾òuje aj každoroène vydá-
vaným stolovým kalendárom, na ktorý si obèania zvykli a vždy sa naò 
tešia. Prvýkrát vyšiel v roku 2005 vo vydavate¾stve FOTAR Ing. Jána 
Tarábka z Nitry a v tomto roku pripravili grafiku a tlaè v KOJATRADE 
z Trenèianskej Teplej. Námetom sú kultúrno-spoloèenské podujatia, 
konané v obciach združenia v priebehu roka 2016, prípadne na jar 
2017. Novinkou je uvedenie názvu a erbu obce, do ktorej je kalendár 
urèený, lebo do roku 2017 boli všetky kalendáre rovnaké.
 Veríme, že aj najnovší - už 13. roèník kalendára mikroregiónu urobí 
obyvate¾om radosś tak ako tucet doterajších roèníkov.  DB

Máme nový regionálny
kalendár 2018  Klub dôchodcov usporiadal 10. júna 2017 pešiu turistiku - návštevu 

do susedného Selca. Dôchodcov milo privítali a uhostili v klube Jed-
noty dôchodcov a previedli po dedine, kde si, okrem iného, prezreli aj 
pekné výrobky a záhradu miestnej výtvarníèky a keramikárky.

Foto: Ján Valoviè

Výlet do Selca

Foto: PZ Kálnica
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 Urèite jednou z najvýznamnejších udalostí 
posledných mesiacov v našej obci boli problémy s 
vodou. Tieto vyvrcholili do verejnej schôdze obèa-
nov s èlenmi obecného zastupite¾stva. Najzávažnej-
šou témou boli problémy súvisiace s kvalitou a 
množstvom pitnej vody v obci. O tom a o príèinách 
vzniku takéhoto stavu a aj o možnostiach riešenia 
tohto problému sa, pochopite¾ne, hovorilo takmer 
vo všetkých diskusných príspevkoch. S istotou sa 
dá povedaś, že na nej odzneli nielen oprávnené 
kritické pripomienky, ale aj návrhy na zamyslenie, s 
ktorými sa vedenie obce zaoberalo.
 Urèite druhou aktuálnou a závažnou témou, ktorá 
odznela v súvislosti s vodou, bola aj èistota potoka 
a obavy pred možnou záplavou Zápotoèia v prípade 
silných dažïov. Ve¾mi emotívne o tom hovorili najmä 
p. B. Bolechová a p. Milan Valoviè. Všetkým prítom-
ným bolo už vtedy jasné, že nie všetky spomenuté 
problémy, sa budú daś vyriešiś v krátkom èase a úpl-
ne, ale budú potrebovaś nielen èas, ale aj adekvátne 
finanèné prostriedky.   
 Objektívne treba uznaś, že vedenie obce rýchlo 
zareagovalo na hrozbu povodne a zabezpeèilo pro-
stredníctvom Povodia Váhu úpravy potoka a aspoò 
èiastoène (v rámci existujúcich možností) tak eli-
minovalo riziká záplavy Zápotoèia. Vyèistený úsek 
potoka okolo mosta a v úseku okolo lávky vo Dvo-
roch smerom hore aj dole svedèí aj o dobrej práci 
dodávate¾a. Patrí mu za to uznanie (Povodiu Váhu). 
Zrejme z h¾adiska technickej dostupnosti a mobility 
v koryte potoka nemohlo spraviś viac. Pri poh¾ade na 
vyèistený úsek koryta potoka sú naše obavy z mož-
ných povodòových škôd menšie. 

 Nespokojnosś vo mne však vzbudilo to, èo som 
uvidel v potoku pod lávkou pri Sklepárovci: kreslo, 
poèítaèový monitor, èi samotný poèítaè, turistický 
vak plný odpadu... A takýchto prekážok plynulého 
toku by sme urèite našli ešte ve¾a, nedajbože keby 
sme sa prešli po potoku od horného mosta po dolný. 
 Položil som si otázku: Preèo a komu sa stá-
va potok skládkou nepotrebných vecí? Nemáme 
potom aj my sami znaèný podiel viny na vzniku tejto 
hrozby? 
 Je mi jasné, že potok obhospodaruje Povodie 
Váhu (a je to aj v jeho vlastníctve) a že aj samotné 
koryto potoka ponúka svojimi meandrami možnosś 
vyliatia sa.                                                       
  Ale preèo k tomu prispievame aj my samotní? A 
preèo v záujme ochrany nášho vlastného majetku 
aj my neprispejeme na vyèistenie koryta v takých 
miestach, kde sa nedá použiś mechanizácia a iná 
technika, napríklad pri nánosoch haluzia? Kto to 
spraví? A neomeškáme sa?   
Poznámka na okraj 
 Spomínam si, že pred 30 èi 40 rokmi sa na 
všetkých uliciach v dedine vždy aspoò trikrát za 
rok (Ve¾ká noc, dožinky, hody) zametala cesta pred 
domami. Zdá sa, že mnohým z obyvate¾ov obce 
teraz staèí, keï raz èi dva razy za rok vyèistí cestu 
zametaè z Technických služieb. Iste, nájdu sa starí 
poctivci, ktorí dodržiavajú tradície - ale ko¾ko ich je? 
A nedotvára aj toto ráz našej obce, napríklad aj v 
oèiach  domácich èi zahranièných návštevníkov Ski-
centra, ktorí prechádzajú celou obcou na Piesky? 
Alebo - èo nás po tom a po nich? Netvrdím, že je 
to hrozné. Ale nechceme maś ešte krajšiu obec?   

Milan Bušo 

Potok ako skládka?

KÁLNICKÉ ozveny

 Blíži sa vianoèný èas, èas pokoja a neopakovate¾nej rodinnej 
i spoloènej atmosféry i èas spomienok. Obdobie, v ktorom sme 
všetci akosi viac vnímavejší a sme si i bližšie pri sebe. A v tom-
to èase náš rodák Milan Stano pripravil do vydania knihu, pred-
stavujúcu súhrn a vyvrcholenie jeho celoživotného  maliarskeho 
umenia, ktoré za viac ako 40-roènej maliarskej èinnosti vytvoril.
 Vraví sa, že život rýchlo beží, ale umenie zostáva. A tak i náš rodák 

do knihy, ktorá má vyjsś vo ve¾kom formáte A4 na kvalitnom papieri, 
vložil ma¾by z potuliek nielen po Slovensku, ale i zo sveta. Ve¾a malieb 
je z rodnej Kálnice, ktorými sa snaží stále i našu obec zvidite¾niś v ume-
leckom svete a na verejnosti.
 Predpokladáme, že bude možnosś si ju zakúpiś ešte v predvia-
noènom èase a pri jej prezeraní umocniś si a prežiś krásnu atmosféru
Vianoc.   Ing. Miroslav Borcovan

Milan Stano a jeho nová kniha MA¼BY

 1. septembra 2017 sa konal ïalší roèník Hviezdicového výstupu na Ost-
rý vrch. Aj keï sme dúfali, že poèet zúèastnených turistov tento rok prekro-
èí èíslo 200, nestalo sa tak, hoci tomu chýbalo ve¾mi málo. Poèet zapísa-
ných návštevníkov bol 193. Všetci zúèastnení po výstupe k dvojkrížu dostali 
pamätný list. Po oficiálnej èasti pri dvojkríži sme sa stretli pri ohnisku, poo-

pekali sme si, èo sme si priniesli. Mgr. M. Fenik zabezpeèil sud piva a kofoly. 
Posedeli sme si, oddýchli, nabrali síl a po skupinkách sme sa pobrali späś 
po turistických znaèkách. Už teraz sa všetci tešíme na ïalší roèník Hviezdi-
cového výstupu a všetci pevne veríme, že o rok dvestovku prekonáme.
Vidíme sa 1. septembra 2018. Turistický oddiel TJ ZAVAŽAN Kálnica

Hviezdicový výstup

Foto: Ján Valoviè

Foto: Milan Bušo



 Rok 2017 v našich konèinách bol ïaleko 
lepší ako predchádzajúce tri roky. Mali sme 
šśastie, že keï zaèala kvitnúś repka, tak výdat-
ne zapršalo, a tak repka za priaznivého teplého 
poèasia ideálne medovala. Náš terén je vlnitý, 
a tak repka kvitla dlho, èo vèelárom pomohlo 
k tomu, že repku sme mohli vytáèaś dvakrát po 
sebe. Väèšina vèelárov bola spokojná, no prí-
roda sa s nami aj tak zahrala a krátke mrazíky 
sa postarali o zmrznutie kvetu na ovocných stro-
moch ako aj agátu. Po radosti nastal smútok. 
Cez to všetko boli doliny, kde nieèo predsa len 
zakvitlo, ako i v záhradách pri domoch. Mali sme 
ešte jednu znášku, a to bola medovicová. Žia¾, 
to bolo všetko. Novodobí po¾nohospodári pes-
tujú pšenicu, konope a iné druhy, žia¾, prestali 
pestovaś slneènicu, ktorá nám zásobovala vèe-
ly, ktoré prezimujú do jari, pe¾om a nektárom, 
prípadne medovicou, èo momentálne chýba. 
 Jednaś s po¾nohospodárom je v tejto dobe 
zložité, o všetkom rozhoduje biznis a penia-
ze. Po¾nohospodár neorie po¾nohospodársku 
pôdu, ale obrába pôdu plytko, tak do håbky 10 
cm, v dôsledku toho je v prírode ïaleko viac 
škodcov a buriny, èo má za následok zvýšenie 
poètu  postrekov na po¾nohospodárskej pôde. 
Burina, ktorá zakvitá, je navštevovaná vèelami, 
a postriekané vèely strážkyne do ú¾a nevpus-
tia z hygienických dôvodov, a tak vèelu zabijú, 
a týmto vèelár prichádza o dve vèely (zomrie 
vèela, ktorá bola pichnutá, ale aj tá, èo ju pichla). 
 U nás sa stalo, že sa striekala repka proti 
vysemeneniu, látka, ktorou bola striekaná, zrej-
me, bola silná a nako¾ko repka bola riedka, kvit-
lo v nej ve¾a burín a vèely, ktoré v tej dobe boli 
na kvete, boli postriekané, nako¾ko sa striekalo 
poèas celého dòa, èo vyhláška nedovo¾uje. Po 

doletení do ú¾a sa vèelám zlepili krídla a utrápe-
né nemohúcnosśou zomierali. Pre vèelára je to 
strašné utrpenie, nako¾ko nevie takýmto vèelám 
pomôcś a ani sa im nedá pomôcś. A tak boli 
vèely napadané na dne ú¾a ako aj pred ú¾mi. Je 
to ve¾ká vèelárska strata, zomierali vèely, ktoré 
mali spracovaś zimné zásoby v ú¾och a zabez-
peèiś dostatoènú pe¾ovú výživu dlhovekým 
(zimujúcim) vèelám. Som presvedèený, že do 
jari ve¾a vèiel uhynie. Ak na jar nepomrznú kvety, 
ako sa stalo posledné roky, je možné, že vèely 
budú v takej slabej kondícii, že nebude maś èo 
ope¾ovaś ovocné stromy a celú prírodu. 
 Chýba pochopenie po¾nohospodára ako 
i cit pre prírodu. Èastým striekaním vlastne trpí 
i organizmus èloveka, a tak mám za to, že by 
mali alarmovaś lekári ako i ochrancovia prírody 
pre záchranu života rôznych druhov živoèíchov, 
ktoré sa takto z prírody vytrácajú. 
 Ministerstvo pôdohospodárstva síce vydalo 
vyhlášku o obmedzení pri striekaní urèitými jed-
mi, no, žia¾, nikto sa nepostaral o to, aby boli 
vyprázdnené sklady u po¾nohospodárov, che-
mikálie zlikvidované, ako to bolo kedysi, a tak 
sa nemôžme èudovaś, že hospodár, ktorý ich 
má nakúpené a dal za ne peniaze, sa ich nez-
riekne (aj tak ich nemá kde legálne zlikvidovaś), 
èiže dokia¾ ich neminie, bude s nimi striekaś aj 
naïalej. Už dnes je dokázané, že tieto postreky 
presakujú hlboko do našej pôdy a znehodno-
cujú spodné vody.
 A tak na záver môžeme lem konštatovaś, 
že po¾nohospodár ako aj nedisciplinovaný 
obèan, ktorí striekajú bezoh¾adne, sa stávajú 
hrobárom slovenských vèiel. A preto už 4. rok 
vediem krúžok na 1. stupni ZŠ v Kálnici, kde 
poèas roka prizývam po¾ovníkov a chovate¾ov, 

a tak sa snažím, aby deti mali lepší cit pre príro-
du a vedeli pochopiś aj vèelára, ktorý má vèely, 
nako¾ko deti sa už vèiel neboja. 
 Môžeme skonštatovaś, že vïaka vèele, kto-
rá svoje životné prostredie v úli obetavo chrá-
ni pred chemizáciou i za cenu svojho života, 
máme na našom trhu vysoko kvalitný a zdravý 
med. Toto dokazujú vèelári, ktorí dávajú med 
do súśaže, a tento postupuje na medzinárod-
né fóra - t. r. to bolo v Turecku, kde sme získali 
ve¾a umiestnení v prvých troch miestach. Pre-
to sa zamyslime, ako sa budeme ïalej správaś 
k našej krásnej prírode. Tibor Valoviè 

Aký bol tento vèelársky rok?
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 Pod týmto názvom sa uskutoènila výstava ve¾koformátových fotogra-
fií nášho rodáka pána Dušana Valovièa z Prievidze. Na jej vernisáži dòa 
18. 10. 2017 v galérii Regionart pri Regionálnom centre v Prievidzi sa 
zúèastnilo ve¾a priaznivcov a obdivovate¾ov cestopisnej fotografie, zážit-
kov i postrehov, ktoré náš rodák pripravil. Je to už jeho v poradí tretia 
výstava v týchto priestoroch, ktorú pre verejnosś poèas cestovate¾ského 
obdobia od roku 2006 pripravil. I keï každá bola tematicky inak zame-
raná a zladená, všetky mali nieèo spoloèné. Bez oh¾adu na fantastickú 
krajinu, architektonické a prírodné scenérie, biedu i nádheru, z jeho foto-
grafií priam žiaria tváre. Tváre, v ktorých sa odráža ich každodenný život i 
šśastie, výraz duše odrážajúci prostredie, v ktorom žijú. 
 Zúèastnili sme sa tak, ako i po iné roky, vernisáže a so záujmom sme 
si prezreli vysokokvalitné fotografie, sprievodné materiály i výstavku pri-
nesených obradných pamiatkových predmetov z ciest. Zvlášś ma zaujali, 
i vzh¾adom k aktuálnemu problému s pitnou vodou u nás, fotografie z 
Etiópie, na ktorých ženy z ve¾kej, nieko¾kokilometrovej vzdialenosti zo 
studne dennodenne prinášajú vodu pre svoju rodinu i zábery, ako ïal-
ší naberajú mútnu vodu z rieky do bandasiek a odnášajú si ju domov. 
Voda znamená pre nich život. V našich podmienkach si to nevieme ani 
predstaviś, aké prirodzené bohatstvo máme. Vodu, èistý vzduch a pekné 
prostredie, o èom mnohé národy môžu len snívaś. Prostredie, v ktorom i 
obyèajná plastová f¾aša a bandaska znamená bohatstvo. Exotická hudba 
s rozprávaním príbehov z precestovaného prostredia a pozorný, usmieva-
vý poh¾ad nášho cestovate¾a dotvárali priam rodinné príjemné prostredie, 
v ktorom sme mali možnosś stretnúś a porozprávaś sa i s jeho najbližšími a 
bratom Ivanom zo Žiliny. Poznanie, že èlovek v akýchko¾vek podmienkach 
pri skromnosti a pracovitosti môže sa cítiś šśastný i to, že zo slovenèinou a 
s úsmevom sa dá dohovoriś takmer po celom svete. Svedèia o tom i jeho 

skúsenosti a zážitky z takmer 12 roènej cestovate¾skej èinnosti, poèas 
ktorej prešiel viac ako tridsaś krajín na piatich kontinentoch, ktoré zúroèil 
aj vo svojich 14 fotoknihách a viacerých ïalších výstavách. Jeho tvorbu i 
postrehy je možné prežiś  a pozrieś na www.valovicfoto.sk. 
 Vzh¾adom k jeho veku, 72 rokov, vynikajúcej súèasnej fyzickej a psy-
chickej kondícii i k skutoènosti, že zo svojho fotoateliéru na cesty odišiel 
až v dôchodkovom veku, zostalo nám len záverom mu úprimne zaželaś 
šśastné návraty v zdraví a s úsmevom i z ïalších ciest. Poïakovaś sa mu 
i touto cestou za zvidite¾òovanie svojho rodiska,  ktoré vždy nezabudne 
pripomenúś.       Ing. Miroslav Borcovan     
Spoloèná fotka, druhý z¾ava Dušan Valoviè. 

Tváre sveta
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 Prvé vysvedèenia prišli pred 
243 rokmi so školskou reformou 
rakúsko-uhorskej panovníèky 
Márie Terézie. Tá v roku 1774 vyda-
la Všeobecný školský poriadok, 
ktorý okrem iného hovoril, že deti 
vo veku 12 rokov a po návšteve 
šiestich rokov školy majú dostaś 
vysvedèenie o svojich znalostiach. 
 My sme poèas letných prázdnin 
našli v našom rodinnom archíve 
jeden z výsledkov jej reforiem - 
storoènú Knižku vysvedèení (Ér-
tesitõ konyvecske 1), ktorá patrila 
môjmu otcovi Pavlovi Barinychovi 
z Kálnice, narodenému 31. 12. 
1909. Ako sa aj dnes hovorí, 
otcovi „zle vychádzali roky“, a pre-
to zaèal do prvej triedy chodiś až 
v septembri 1917. Táto knižka 
nás nezaujala preto, aby sme sa 
dozvedeli, aký prospech mal môj 
predok, èi chodil do školy riadne a 
ako sa správal, ale predovšetkým 
aktuálnosśou svojho obsahu.

 Pretože Kálnica sa na zaèiatku 20. storoèia vyznaèovala vysokou populá-
ciou, malá jednotriedna cirkevná škola nedokázala pojaś všetky školopovinné 
deti. Obecné zastupite¾stvo preto ešte pred prvou svetovou vojnou ponúklo 
Ministerstvu náboženstva a výuèby pozemok na výstavbu typizovanej dvoj-
triedky. V novovybudovanej škole, ktorá sa v tom èase nachádzala na okraji 
dediny, sa zaèalo vyuèovaś 1. septembra 1912. Školská správa vymenovala 
za správcu uèite¾a Alexandra Loèavu 2 a za uèite¾ku jeho manželku Margitu, 
rod. Katonovú 3. Už o tri roky sa štátna ¾udová škola rozšírila o ïalšiu triedu, 
umiestnenú v bývalej cirkevnej škole, a pribudol ïalší uèite¾, Karol Darvaš 4. 
V medzivojnovom období sa poèet žiakov pohyboval od 160 do 165.
 Otcova Knižka vysvedèení má rozmery 18 x 12 cm, formát je približne B6 
alebo nieèo medzi A5 a A6. V tvrdšej obálke je všitých 24 strán, písaných 
v maïarèine. V roku 1918 ju vydala Uhorská krá¾ovská univerzitná tlaèiareò 
so sídlom v Budapešti. To znamená, že otcovi knižku vystavili až pri druhom 
medziroènom hodnotení, ktoré bolo na Ve¾kú noc 1918. Je však možné, že 
knižka bola vytlaèená už o èosi skôr, na prvé - vianoèné hodnotenie v roku 
1917. Knižka mala rubriky predtlaèené na šesś rokov dopredu, teda na celú 
školskú dochádzku. Aj keï už vtedy bolo jasné, že prvá svetová vojna sa 
blíži ku koncu, v Uhorsku iste verejne nepripúšśali možnosś územnej straty 
tej èasti krajiny, v ktorej sa dnes nachádza Slovensko. Na druhej strane je 
rozsah knižky pochopite¾ný - zodpovední úradníci ministerstva školstva pred-
sa nemohli pripustiś, tobôž požadovaś, aby sa vzh¾adom na blížiaci sa koniec 
vojny vydala Knižka vysvedèení na dobu kratšiu, akou bola dåžka povinnej 
školskej dochádzky. Táto síce bola formálne šesśroèná - od šiestich do dva-
nástich rokov dieśaśa - no v praxi sa ve¾mi èasto nedodržiavala. Najmä na 
vidieku deti do nej chodili iba v zimných mesiacoch, lebo na jeseò a na jar 
museli pomáhaś rodièom s prácami na poli a s dobytkom.
 Aj vïaka prekladu z dobovej maïarèiny, s ktorým nám pomohla pani Zuza-
na Stanyíková z Vrakúòa, sme sa dozvedeli, že Knižku vysvedèení dostal kaž-
dý žiak bezplatne a jeho rodièia nemuseli platiś žiadne kolky. Ak však žiak 
knižku stratil alebo aj z iného dôvodu bolo potrebné vydaś duplikát, za tento 
akt bolo treba riadite¾ovi alebo uèite¾ovi zaplatiś jednu korunu. Ako upozoròo-
vala „cenovka“, obchodná cena knižky bola 54 fillérov (halierov), èo zname-
nalo 54 stotín uhorskej koruny. Na porovnanie: koncom vojny stálo  jedno 
vajce alebo liter mlieka 1,20 koruny, kilo cukru 20 korún, kilo masla 70 korún 
a kilo bravèového mäsa okolo 50 korún.
 V úvode Knižky vysvedèení je dvojstrana s názvom POTREBNÉ VEDO-
MOSTI. Text v nej uvedený je nadèasový a ani po sto rokoch nestratil niè na 
svojom význame. Veï posúïte sami:
  Životaschopným bude iba taký èlovek, ktorý obchádza všetko, èo škodí 
jeho zdraviu. Dieśa musí vylúèiś najmä fajèenie a alkoholické nápoje: víno, 
pivo a pálenku. Tabak a alkoholické nápoje, najmä pálenka, sú takými silnými 
jedmi, ktoré škodia aj dospelému èloveku, dieśa však môže vziaś predèasne 
do hrobu.
 Žiak, ktorý fajèí a pije, nenapreduje v uèení, fyzicky je slabý a neschopný 
pracovaś. 
Tieto dva jedy vytvoria predpoklady pre vznik tuberkulózy a mnoho ¾udí si tak-

to predèasne vykope svoj hrob. Tuberkulóza je ve¾mi infekèná nemoc, ktorú 
môže dostaś každý èlovek. V našej vlasti na òu zomrie roène 70 000 ¾udí.
Najlepšou prevenciou je èistota a zdravý (èistý) vzduch.
V èistote však treba držaś nielen tvár ale aj celé svoje telo, šaty a byt. V byte 
je zakázané p¾uvaś, lebo je to nielen odporné, ale rozširujú sa tak aj choroby. 
Všetky pokazené a smrad¾avé veci treba odstrániś z bytu a jeho okolia. V zime 
i v lete je treba a èasto vetraś byt. Èistý vzduch osviežuje naše p¾úca tak ako 
naše telo èistá voda. Ten, kto má rád èistotu, zachráni sa pred nemocami.
Musíme najmä dbaś na to, aby sme sa nedostali do styku s chorými a jeho 
vecami. Najèastejšie sa vyskytujúcimi chorobami sú najmä: kiahne, šarlach a 
dyzentéria. Keï žiak ochorie na takúto chorobu, treba zavolaś lekára, a kým 
to tento nepovolí, nemôže ísś žiak  medzi ostatných.
Pri každom onemocnení je potrebné obrátiś sa na lekára.
Veï oraś, siaś, žaś, postaviś dom dokáže iba ten, èo sa to nauèil a lieèiś ¾udí 
vie iba lekár. Stovky ¾udí zomrú len preto, lebo sa neobrátili na lekára, ale na 
šarlatána.
Pre zdravie je dôležité aj stravovanie. Aj ten najchudobnejší èlovek sa môže 
dobre stravovaś.
Správne stravovanie nie je také, keï niekto konzumuje rôzne pochúśky, ktoré 
nie sú výživné alebo konzumuje ve¾a, ale iba keï konzumuje prosté jedlá v 
správnom èase a riadne pripravené. Preto sa musia dievèatá nauèiś variś.
Pre zdravie èloveka je nepriate¾om alkohol, lebo keï minie svoje peniaze zaò, 
potom mu neostáva na stravu. Alkohol je drahý aj pre toho, èo ve¾a pije a nena-
hradí každodenný chlieb ani tomu, èo má na to, aby si ho zaobstaral. Preto 
z hrnca chudobného èloveka vytiahne ve¾ké sústo. Rodina potom trie biedu.
Alkohol neobsahuje žiadne látky pre správnu výživu. Ten, èo pije ve¾a, aj 
ohlúpne. Na každého èaká taký osud, že prestáva byś jeho pánom a ovládaś 
svoju vô¾u, stáva sa pijanom. S èlovekom je to tak, ako so zlodejom. Aj ten 
najprv ukradne iba ihlu, potom však aj vola.
Ten, ktorého opantá alkohol, spôsobí kliatbu nielen pre svoju rodinu, ale aj 
pre dedinu, v ktorej žije. Prepije nielen plat, dom, pôdu, ale aj celej svojej 
rodine blahobyt a šśastie. Stratí svoju èesś, stane sa agresívnym a v stave opi-
tosti spácha mnoho zlých vecí. Nemôže sa spoliehaś ani na žobrácku palicu. 
Každý ním pohàda preto, lebo žobrákom sa stal vlastnou vinou.
Iba triezvy a morálny život urobí èloveka šśastným. Iba triezvi a pracovití obèa-
nia urobia vlasś šśastnou!
Ïalšia strana obsahovala Návod na vyplòovanie a zaobchádzanie s touto 
knižkou:
1. Túto knižku vystaví triedny uèite¾, ktorý zodpovedá za správnosś údajov. 
Matrikárske údaje a údaje o oèkovaní musí dokladovaś rodiè žiaka.
2. Túto knižku má poèas školského roka u seba uèite¾, ktorý vyplní medziroè-
né (Vianoce, Ve¾ká noc) známkovanie, podpíše ho a dá ho žiakovi na podpis 
rodièom. Žiak je povinný podpísanú Knižku vysvedèení vrátiś na najbližší vyu-
èovací deò.
3. Ak je žiak pokroèilý, tak medziroènú informáciu napíšu po ¾avej strane o 
jeho prospechu (známky) a vymeškané hodiny. Ak žiak prepadol, tak známky 
a vymeškané hodiny treba písaś po pravej strane toho istého roku s poznám-
kou „opakuje triedu“.
4. Na konci školského roka známky do Knižky vysvedèení zapisuje takis-
to uèite¾! Koncoroèné známkovanie je zároveò aj vysvedèením, ktoré 
podpíše riadite¾ školy a opeèiatkuje ho. Na konci roka žiak dostane kniž-
ku, avšak na zaèiatku nasledujúceho školského roka je povinný ju vrátiś.
5. Ak žiak opakuje roèník, vtedy koncoroèné známky netreba zapísaś, avšak 
na  strane 22 treba poznamenaś, že opakuje roèník i to, z ktorého predmetu 
dostal nedostatoènú. Ak rodiè žiada vysvedèenie, uèite¾ je povinný mu ho 
vystaviś zvlášś.
6. Na strane 22 je takisto treba zapísaś, ak žiak do školy nechodil kvôli nemo-
ci alebo z iných príèin, prièom v ïalšom roèníku sa do školy zapisuje. Ak žiak 
poèas školského roka prechádza na inú školu, treba mu vystaviś prepúšśací list.
7. Tak vianoèné a ve¾konoèné, ako aj koncoroèné známky sa musia zhodovaś 
s denníkom prospechu a vymeškaných hodín (triedna kniha).
8. Po skonèení opakovania roèníka sa táto Knižka vysvedèení  stáva vlastníc-
tvom žiaka. Ak žiak poèas roka zo školy vystúpi, treba ju uzavrieś, podpísaś a 
odovzdaś mu ju.
9. Vzh¾adom na to, že táto Knižka vysvedèení  obsahuje pre život žiaka 
dôležité matrikárske a školské údaje a slúži aj ako vysvedèenie pre prijímacie 
skúšky na stredné školy, treba ju chrániś a opatrovaś.
 Poznámka na konci upozoròuje, že známky do knižôèky sa nepíšu èís-
licami ale slovne, prièom sa používajú tieto výrazy:
a) morálne správanie: chválitebný, dobrý, obstojný
b) usilovnosś: chválitebný, premenlivý, nedbalý
c) prospech: výborný, znamenitý, dobrý, dostatoèný, nedostatoèný.

STOROÈNÁ KNIŽKA VYSVEDÈENÍ
Žiaci, uète sa! Vaše vysvedèenie tu o sto rokov môže byś tiež.

KÁLNICKÉ ozveny



 Zo všeobecných údajov o žiakovi sme sa dozvedeli meno a priezvisko 
žiaka, dátum narodenia, náboženské vyznanie a to, èi hovorí maïarským ale-
bo aj inými jazykmi, kedy bol zaoèkovaný a preoèkovaný a ko¾ko rokov cho-
dil do škôlky. Na konci bolo meno otca a jeho povolanie. Knižku vysvedèení 
môjho otca podpísal uèite¾ - v tom èase možno už riadite¾ - Karol Darvaš.
 V prvej triede boli dve medziroèné hodnotenia - na Vianoce a na Ve¾kú 
noc. Hodnotilo sa správanie, usilovnosś a prospech. Zameškané a neospra-
vedlnené vyuèovania sa poèítali na pol dni, to¾ko trvala denná výuèba. Obe 
hodnotenia podpísala triedna uèite¾ka Locsava Sándorné. To bola už spo-
menutá Margita rod. Katonová, manželka uèite¾a Alexandra Loèavu (Locsava 
Sándor). Manželky v tom èase prijímali po svadbe nielen priezvisko, ale aj 
meno manžela, vydatú ženu oznaèovala špeciálna prípona –né.
 Prvú triedu otec absolvoval v rokoch 1917 - 1918. Okrem správania a usi-
lovnosti sa hodnotili predmety: náboženstvo a morálka, maïarský jazyk (èíta-
nie a písanie, poèty, kreslenie, ruèné práce, spev a telesná výchova. Kon-
coroèné vysvedèenie bolo vystavené už 15. júna 1918, èo bolo v sobotu. 
Soboty bývali v tom èase pracovné. Èi vysvedèenia pani uèite¾ka Loèavová 
žiakom odovzdala hneï alebo až o dva týždne, nevedno.
 Môj otec mal pred sto rokmi na koncoroènom vysvedèení chválitebné 
správanie, premenlivú usilovnosś a z predmetov trojky a štvorky. Trojku mal 
dokonca aj z jeho ob¾úbeného spevu (mal výborný hudobný sluch, hral na 
krídlovke) a aj z telesnej výchovy. Uèitelia sa so žiakmi - prvákmi moc „nepá-
rali“, hoci otec, pod¾a zápisu, chodil do školy poctivo a nevymeškal ani jednu 
hodinu, èo vzbudzuje isté pochybnosti, lebo s deśmi rodièia poèítali pri prá-
cach na poli alebo okolo hospodárstva.
 Chceme tiež pripomenúś, že prospech detí bol ovplyvnený aj neznalosśou 
maïarského jazyka. Totiž v rokoch 1907 až 1918 slovenèina úplne zmizla, 
lebo platili tzv. Apponnyiho zákony a na ich základe sa vyuèovacím jazykom 
stala maïarèina a jej znalosś sa vyžadovala už aj na ¾udových školách. Otec v 
tejto súvislosti spomínal, že keï žiak nevedel odpovedaś po maïarsky, tak mu 
uèite¾ka otåkla hlavu o tabu¾u s poznámkou „buta Tót“ (sprostý Slovák).
 Vysvedèenie svojim podpisom vzal na vedomie môj dedo Štefan Barinych. 
Bolo by zaujímavé vedieś, èo svojmu synovi Pavlovi povedal. Pravdepodobne 
ho vzal iba na vedomie, lebo väèšina prostých ¾udí na vidieku aj tak vzdelanie 
nepovažovala za potrebné. Staèilo im, aby sa vedeli podpísaś, prípadne si 
nieèo poznaèiś alebo vypoèítaś.
 Na prvý poh¾ad by sa zdalo, že otcovo vysvedèenie nebolo niè moc. Ale 
porovnajme si ho napríklad so slávnym spisovate¾om Františkom Heèkom 
(1905 - 1960), autorom Èerveného vína èi Drevenej dediny. Mladý František 
mal v roku 1917 ako 12-roèný žiak ¾udovej školy na vysvedèení 10-krát hod-
notenie dostatoèný a 10-krát dobrý! Pozri: 
http://www.topky.sk/gl/233037/1372803/Aj-najvacsie-osobnosti-nasej-
historie-boli-lajdaci--Pozrite-si-unikatne-vysvedcenia-spred-100-rokov-
 V druhom až šiestom roèníku sa mali žiaci uèiś nasledovné predmety:
- v 2. a 3. roèníku by v maïarskom jazyku pribudla gramatika;
- v 4. a 5. roèníku by pribudli v maïarskom jazyku sloh, zemepis a náuka 
o hospodárstve; 
- v 6. roèníku by ubudol dejepis a pribudli by obèianska náuka, geometria, 
prírodopis, chémia a biológia a náuka o hospodárstve (vedení domácnosti).

 Vznik Èeskoslovenska v roku 1918 urèite znamenal nahradenie výuèby 
maïarèiny materinským jazykom, ostatné predmety zrejme v rozvrhu zostali. 
 Ani po vzniku Èeskoslovenskej republiky a po príchode nových uèite¾ov 
sa nezmenilo niè na pedagogike - otec spomínal, že im otåkali hlavy o tabu¾u 
ïalej, len s oslovením „blbej Slováku“. Otec však ani napriek tomu nezanevrel 
na Maïarov ani na Èechov.
 Kópiu Knižky vysvedèení aj s prekladom z maïarèiny môžu záujemcovia 
nájsś v múzeu v Kálnici, ktorému sme ju pred èasom venovali. Pokia¾ máte aj 
vy zaujímavé staré vysvedèenie èi žiacku knižku, darujte ich, alebo ich kópie, 
do nášho Kálnického múzea, aby sme vytvorili vlastnú zbierku pamiatok na 
školstvo v našej obci. Preto všetkým žiakom našej školy prajeme do zaèína-
júceho školského roka len tie najlepšie známky. Žiaci, pamätajte, že o sto 
rokov môže byś v Kálnických ozvenách aj vaše vysvedèenie!

PhDr. Pavel Barinych, CSc. a Ing. Igor Ïuriè, PhD.
Foto: Knižka vysvedèení - Kálnická škola z roku 1912
Poznámky
1) Értesitõ konyvecske je možné prekladaś ako Knižka vysvedèení alebo 
aj ako Informaèná knižka.
2) Priezvisko Loèava (Locsava) sa dnes na Slovensku nevyskytuje. J.G. 
Tajovský vo svojich Porekadlách z rôznych kútov Slovenska (1907) píše: 
Loèava = mláka, povedia na slabý trúnok. Mláka podpísala vysvedèenie 
Barinovi :), keïže otcovo priezvisko písali v maïarèine v tvare Barínyi. 
V „Zpráve o slovenskom ev a.v. vyššom gymnásiume Ve¾ko-Revúckom 
a s ním doèasne spojenom Semenisku uèite¾skom na školský rok 1872 
- 73“ sa spomína „Sbierka na veselí v Hájnikách p. Jána Loèava s pí. Pauli-
nou Peśka vo výške 4 zlaté 55 krajciarov“. Nevieme, èi tento Ján bol Loèa-
va alebo Loèav.
3) Priezvisko Katona je ve¾mi rozšírené na južnom Slovensku, v maïarèi-
ne znamená vojak.
4) Priezvisko Darvaš / Darvašová je najviac rozšírené na Gemeri. V roku 
1995 z 347 nosite¾ov priezviska žilo 197 v Krásnohorskom Podhradí. Sú 
to Rómovia. 

 Pod¾a overených písomných dokumentov, ktoré nám dala v origináli 
dcéra Bohumila (Zdena) Ševèíka, sme sa dozvedeli, že preteky v behu 
Kálnica - Rako¾uby a späś sa konali už v roku 1946, ako cezpo¾ný beh. 
Víśazom bol Štefan Stano a preteky sa konali 9. mája. Vlaòajšie preteky sa 
konali po 71 rokoch.
 Obecné zastupite¾stvo Kálnice na èele so starostom Ing. Jánom Krch-
navým a vlaòajším iniciátorom týchto pretekov Mgr. Miroslavom Masárom 
navrhujú usporiadaś ich aj v roku 2018. Úspech a významnosś prezentá-
cie Kálnice ich k tomu zaväzuje. Po schválení vyššie uvedeného zámeru 
v Obecnom zastupite¾stve bol termín konania behu stanovený na nede¾u 
- 8. apríl 2018.
 Minuloroèná neoèakávaná ve¾ká úèasś 112 pretekárov, z toho 21 Kálni-
èanov, a tiež neregistrovaný beh mnohých žiakov, sú prís¾ubom ešte väèšej 
úèasti v roku 2018. Niektorí žiaci absolvovali celú traś Kálnica - Rako¾uby 
a späś, kde 15 roèná Sabínka Barteková dobehla v poradí všetkých žien na 
3. mieste. Navrhujeme preto organizaènému výboru vypísaś preteky aj pre 
kategóriu žiactva, a to na 1500 m pre 11 - 13 roèných a na 2500 m pre 
kategóriu 14 - 16 roèných. Takže, žiaci, trénujte! Tiež sa uvažuje o zme-
ne roèníkov v kategóriách dospelých. Prvá kategória 17 - 40 roèní, druhá 
kategória 40 roèní a starší. 
 Vlani štartovalo 21 pretekárov z Kálnice, z toho 15 mužov a medzi Kál-
nièanmi vyhral Miroslav Bušo s èasom 00:21:14. V kategórii žien zvíśazila 

Zuzana Jánošíková s èasom 00:27:03. Veríme, že na budúci rok bude Kál-
nièanov ove¾a viac. Pre dobé výsledky a prekonanie osobných rekordom je 
potrebné zaèaś trénovaś už teraz. 
 Želáme ve¾a úspechov.   Mgr. Miroslav Masár, riadite¾ pretekov 

Bude Beh oslobodenia Kálnice aj v roku 2018?
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PRÍDE
MIKULÁŠ

Každý rok sa u nás zastaví Mikuláš,
aby obdaroval deti, ktoré celý rok poslúchali.

Aj tento rok nás navštívi
8. decembra o 16,30 hod.
v Kultúrnom dome v Kálnici.

My, deti materskej a základnej školy,
ho privítame pekným vystúpením,

ktoré sa bude niesś v duchu prichádzajúcich 
Vianoc, ale aj v duchu osláv 105. výroèia

vzniku základnej školy a 50. výroèia vzniku
materskej školy v Kálnici.

Príïte to osláviś spolu s nami.
Budeme sa tešiś. 


